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خرده فروشــی، آخرین حلقه در زنجیره عرضه اســت 
کــه کالا یــا خدمــات را بــه مصرف کننده نهایــی ارائه 
می کنــد. خرده فروشــان باید طیف گســترده و در حال 
تغییــر مصرف کنندگان را در نظــر بگیرند و مبتنی بر آن 
 سرمایه گذاری های استراتژیک انجام دهند تا حتی در دوران 
تورم نیز از ســود بالا بهره مند شــوند.باید به این امر نیز 
توجه داشت که تغییر می تواند خوب باشد، اما تغییر مداوم 
سلیقه مصرف کننده و شرایط بازار بسیار برای تولیدکننده 
و خرده فروش دلهره آور اســت. مدیران خرده فروشی باید 
خود را برای نوســانات بزرگ تا پایان ســال 2025 آماده 
کنند، زیرا اکنون جهان شاهد جریانات معکوس اقتصادی، 
درگیری هــای ژئوپلیتیکی، تغییر ســریع مصرف کننده، 
 اختــلالات زنجیــره تأمیــن و مشــکلات طولانی مدت

 نیروی کار است. با ورود به سال جدید و مبتنی بر مطالعات 
صورت گرفته، تنها یک سوم از مدیران خرده فروشی نسبت به 

حفظ یا بهبود حاشیه سود، بسیار مطمئن هستند.
بســیاری از دغدغه های اصلی خرده فروشــان خارج از 
کنترل آنها است. قابل ذکر است، تقریباً همه مدیران مورد 
بررسی انتظار دارند که تورم بر حاشیه سود آنها اثر منفی 
بگذارد. حدود 60 درصد از مدیران صنایع خرده فروشــی 
انتظار دارند تــورم هزینه های عملیاتی را افزایش دهد. از 
سوی دیگر به موجب افزایش تورم، سطح قیمت محصولات 
افزایش خواهد یافت. علی رغم همه بحران های مالی و نظامی 
در جهان، چشم انداز صنعت خرده فروشی روشن و روبه بهبود 
اســت. خرده فروشــان در چند سال گذشــته توانسته اند 
تجربیات ارزشــمندی در ارتباط با تاب آوری صنعت خود 
کســب کنند. به عنوان نمونه در زمان گســترش کرونا و 
نوسانات شدید در تقاضا، خرده فروشان رویکرد سنتی خود 
را کارایی بخشیدند و آن را منعطف با شرایط بازار قراردادند. 
در این راســتا، آن ها به سرعت پروتکل های بهداشتی و 
امنیتی را در مجموعه های خود پیاده ســازی کردند. کرونا 
بیش از همه به فعالین صنعت خرده فروشــی آموخت که 
ترجیحات مصرف کننده بســیار در حال تغییر و نیازمند 
تجزیه وتحلیل دقیق می باشد. اکنون نیز باتوجه به شرایط و 
چالش های جدید جهانی مانند جنگ اوکراین و بحران های 
انرژی، خرده فروشان باید برنامه های خود را با عنایت به این 

موضوعات تدوین و مورد انعطاف قرار دهند.
بر اساس مطالعات صورت گرفته و با عنایت به تحولات 
جهانی می توان بیان داشت که سه روند اقتصادی کلیدی 
احتمالاً بر فروش صنعت خرده فروشی تأثیر خواهد گذاشت؛

اول اینکــه، کنــدی رشــد اقتصاد جهانــی صنعت 
خرده فروشــی را تحت تأثیــر قرار خواهد داد. روند رشــد 
اقتصادی نشــان می دهد که این رقم 5/9 درصد در سال 
2021 به حدود 2 درصد در ســال 2022 رسیده است و 
 پیش بینی می شــود میزان رشد اقتصادی در سال 2025 
تنهــا حدود 0/9 درصد باشــد. افزون بر تنزل نرخ رشــد 
اقتصــاد جهانی، رکود اقتصادی نیــز اثر منفی بر صنعت 
خرده فروشــی خواهد داشــت که به موجب این امر میزان 
مصرف و اشتغال نیروی کار کاهش پیدا خواهد کرد و حاشیه 
سود خرده فروشی کمتر خواهد شد.دوم، علی رغم افزایش 
درآمد اسمی، تورم قدرت خرید مصرف کنندگان را کاهش 
داده است. به عنوان نمونه در آمریکا اگرچه میانگین اسمی 
درآمد هفتگی نسبت به دسامبر 2020 حدود 8/3 درصد 
افزایش یافته، اما درآمــد واقعی 5 درصد کاهش را تجربه 
کرده اســت. این امر بر تقاضای مصرف کننده و در نتیجه 
بر حجم خرده فروشــی تأثیر می گذارد. بااین حال، افزایش 
قیمت ها، ارزش اسمی بازار خرده فروشی را افزایش می دهد. 
شکل یک روند صنعت خرده فروشی اسمی و خرده فروشی 
واقعی را از فوریه 2020 نشــان می دهد که مبتنی بر آن، 
دو نمودار اســمی و واقعی متأثر از تورم در سال 2021 از 
یکدیگر جدا شده اند.شکل 1؛ درحالی که حجم خرده فروشی 
در حال کاهش اســت، ارزش اسمی فروش به دلیل تورم 
افزایش یافته استدرحالی که فروش اسمی از مارس 2021 
حدود 11/7 درصد افزایش یافته، فروش واقعی 0/7 درصد 
کاهش یافته اســت. همچنین، قیمت بالای خانه و افزایش 
نرخ وام مسکن، تقاضا برای مسکن را کاهش داده است که 
در نتیجه این امر، فروش صنعت خرده فروشــی در حوزه 
مصالح ســاختمانی، مبلمان و اثاثیه منزل کاهش یافته و 

اثرات منفی بر سال 2023 خواهد گذاشت.
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آبرسانی باید به 
فعالیتی مستمر 
 و دائمی
 تبدیل شود
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بسته طلایی بانک مرکزی برای کنترل بازار طلا

بسته طلایی بانک مرکزی برای کنترل بازار طلا
مرتضی قدیمی  -   بانک مرکزی بلافاصله پس از افزایش حباب سکه به دلیل جو روانی که دلالان ایجاد کردند، وارد عرصه شد و بسته طلایی ضرب سکه و عرضه شمش طلا را برای کنترل قیمت ها و ثبات بخشی به بازار ارائه 

کرد. این مهم موجب ریزش میلیونی قیمت ها شد و نشان داد که سیاستگذار پولی و بانکی همواره تدابیر جدیدی برای بازگشت ثبات به بازار ارز و طلا دارد.

افزایش عرضه ارز در 
سامانه نیما و انجام 

معاملات در مرکز مبادله 
باعث کنترل بازار ارز شد. 
از سوی دیگر، رئیس کل 

بانک مرکزی برای کنترل 
قیمت ها در بازار طلا روز 
گذشته از ضرب و عرضه 

سکه جدید و بدون 
تاریخ و شروع عرضه 
شمش طلا از امروز در 

 مرکز مبادله ایران 
خبر داد.

افراد از جمله واردکنندگان طلا از طریق رفع تعهد ارزی خواهند بود. متقاضیان طلا نیز 
رسته تولیدکنندگان در صنف جواهر و بانک ها هستند و همچنین بانک مرکزی نیز به 

عنوان بازارگردان در طرف عرضه و تقاضا حضور خواهد داشت.
قیمتی که در مرکز مبادله ایران مبنای مبادلات طلا خواهد بود، مبتنی بر عرضه و 
تقاضا است و مبادلات بر اساس پیشنهاد قیمت از سوی خریداران و پذیرفته شدن آن 
از ســوی فروشندگان خواهد بود. همچنین حراج ها نیم ساعته خواهد بود و در هر روز 
پنج حراج نیم ساعته برگزار می شود که در ساعت 17 هر روز آگهی عرضه طلا در روز 

بعد منتشر خواهد شد.
با اعلام عرضه شمش طلا و ضرب و عرضه سکه جدید از سوی بانک مرکزی، شاهد 
ریزش قیمت ها در بازار طلا به ویژه ســکه طرح جدید تا حدود 2 میلیون تومان بودیم 
و این ها همه بیانگر آن است که بانک مرکزی همواره آماده است تا با اتخاذ تدابیر ویژه 

ثبات و آرامش را به بازار ارز و طلا بازگرداند.
با افت قیمت ها در بازار طلا و ارز، بار دیگر برای همه فعالان و آحاد جامعه روشــن 
شد که تلاطم بازار جنبه روانی دارد و دستخوش هیجانات دلالان و سفته بازانی است 
که به دنبال برهم زدن آرامش در بازار هستند تا از این طریق بتوانند سود کسب کنند.

در روزهای اخیر پس از حمله آمریکا و انگلیس به یمن بازار طلا و ارز 
که ماه ها در ثبات و آرامش به سر می برد، دچار تلاطم شد. دلالان این 
حوزه که همواره از نوسان بازار ارتزاق می کنند و ماه ها بود که بهره ای 
نصیب آنان نشده بود، در نخستین فرصت وارد میدان شدند و جو روانی 

برای متلاطم کردن بازار ارز و طلا به راه انداختند.
دلالان و سودگران همیشه گوش به زنگ تقریبا یک هفته ای است 
که بر طبل افزایش قیمت ها در بازار ارز و طلا می کوبند و در این مدت 
هم تا حدودی موفق شــدند. به گونه ای که نرخ ارز به 53 هزار تومان 
و قیمت سکه به کانال 33 میلیون تومان رسید، اما این شرایط دوامی 
نداشت و بانک مرکزی با تدابیر جدیدی که اندیشید توانست آرامش و 

ثبات را به بازار برگرداند.
افزایش عرضه ارز در سامانه نیما و انجام معاملات در مرکز مبادله 
باعث کنترل بازار ارز شد. از سوی دیگر، رئیس کل بانک مرکزی برای 
کنترل قیمت ها در بازار طلا روز گذشته از ضرب و عرضه سکه جدید 
و بدون تاریخ و شروع عرضه شمش طلا از امروز در مرکز مبادله ایران 

خبر داد.
به گفته »محمدرضا فرزین« سکه طرح جدید بدون تاریخ ضرب و 
با طرح جدید در بازار عرضه خواهد شد و بانک مرکزی درصدد است با 
این اقدام، عرضه طلا به بازار هم از طریق ضرب و عرضه سکه جدید و 
سکه های موجود و هم ظرفیت مرکز مبادله ارز و طلا از محل افزایش 

ذخایر طلا در سال جاری افزایش یابد.
رئیس کل بانــک مرکزی تاکید کرد که بانــک مرکزی به عنوان 
بازارگردان در مرکز مبادله ارز و طلا فعالیت خواهد کرد و هم در طرف 

عرضه و هم تقاضا برای مدیریت بازار حضور خواهد داشت.
براساس این گزارش، سکه جدید و ارتقاء یافته بانک مرکزی پس از 
پنج سال بدون تاریخ ضرب و با طرح جدید و استفاده از فناوری های 

نوین ضرب می شود.
اقدام دیگری که از امروز شروع می شود، عرضه شمش طلا در مرکز 
مبادله است. این عرضه از طریق سامانه و حراج حضوری خواهد بود و 
شمش ها به صورت یک کیلویی عرضه می شود و عرضه کنندگان، همه 

رونمایی از ۸ 
خودروی برقی 
داخلی در سال 

آینده

 مجلس شاکله لایحه بودجه راتغییر ندهد/تغییرات کمیسیون تلفیق منجر به کسری بودجه و تورم می شود
 عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی با تاکید بر اینکه دولت با یک نگاه کارشناسی منابع درآمدی لایحه بودجه را واقع بینانه دیده است، گفت: اگر 

مجلس در تعیین منابع بودجه، بیش برآوردی داشته باشد و هزینه ها را افزایش دهد، ماحصل آن کسری بودجه و تورم خواهد شد.
وحید شقاقی شهری، در خصوص تغییرات لایحه بودجه سال آینده در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی و انتقاد سازمان برنامه و بودجه به این تغییرات، 
اظهار کرد: این مسئله همیشه وجود داشته است، یعنی دولت لایحه بودجه را به مجلس می دهد و نمایندگان سقف لایحه بودجه را افزایش می دهند که منابع 

محقق نمی شود و شاکله لایحه بودجه را به هم می ریزد.
وی افزود: دولت با یک نگاه کارشناسی منابع درآمدی بودجه را واقع بینانه دیده است، اما وقتی منابع در مجلس افزایش پیدا می کند، پیش برآوردی و غیر قابل 

تحقق است که ماحصل آن کسری بودجه و تورم خواهد شد، زیرا یکی از موتورهای تورم زا، کسری بودجه است.
این استاد اقتصاد دانشگاه تاکید کرد: اقتصاد ایران با ناترازی های زیادی مواجه است که یکی از آنها، ناترازی های بودجه ای است و نباید لایحه بودجه در مجلس 
ناتراز شود، زیرا یکی از ریشه های تورم در اقتصاد ایران است.شقاقی شهری با تاکید بر اینکه امسال روش بررسی لایحه بودجه بسیار مناسب و عاقلانه است، گفت: 
ابتدا درآمدها بررسی و بسته می شود و سپس هزینه ها مورد بررسی خواهد گرفت، البته وقتی درآمد بسته شده دیگر نباید سقف بودجه تغییر کند و باید هزینه ها 
بر اساس درآمدها تعیین شود نه اینکه درآمدها بر اساس هزینه دیده شود.وی بیان کرد: درآمدها نیز باید واقع بینانه دیده شود، مثلًا ممکن قیمت نفت تغییر کند 
یا به دلایل مختلف کاهش یابد و یا برای فروش اموال و واگذاری ها عدد بالایی را در نظر گرفته شود که ممکن است محقق نشود؛ مثلًا در قانون بودجه امسال برای 
فروش اموال 108 همت دیده شده بود، ولی گزارش های منتشر می شود نشان می دهد که 70 درصد عدد محقق نشده است؛ بنابراین منابع باید واقع بینانه و مبتنی 
بر روندهای گذشته های و تجربیات تعیین شود.این کارشناس اقتصاد گفت: مجلس می تواند برای فروش اموال در بودجه عددهای بسیار بالا در نظر بگیرد، ولی 
وقتی محقق نشود، منجر به کسری بودجه خواهد شد.شقاقی شهری تاکید کرد: توصیه ام این است که دولت و مجلس قبل از اینکه بخواهند بودجه سال آینده 
ببندند، عدد درآمدی و سقف بودجه را مشخص کنند، زیرا همیشه این اختلاف در مورد بودجه بین مجلس و دولت وجود داشته است و بهترین کار این است که 

دولت و مجلس در مورد سقف درآمدی لایحه بودجه به تفاهم برسند، البته باز هم باید سناریوی واقع بینانه را ببیند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه با توجه به حجم کنونی ذخایر نفت 
و گاز تا 90 تا 100 ســال آینده تولید نفت و گاز در ایران ادامه خواهد داشــت، گفت: 

در آینده ای نزدیک قراردادهای بزرگی برای افزایش تولید نفت و گاز امضا می شود.
به گزارش از وزارت نفت، محسن خجسته مهر امروز )سه شنبه، 26 دی ماه( در نشست 
معرفی فرصت ها و چارچوب سرمایه گذاری در تأمین خدمات دکل های حفاری در قالب 
قراردادهای خرید تضمینی خدمت،  اظهار کرد: رشد اقتصادی در گرو رونق اقتصادی 
است و رونق اقتصادی با رونق کسب وکار محقق می شود، اگر صاحبان کسب وکار وجود 

نداشته باشند نمی توان به رشد اقتصادی دست یافت.
وی با اشاره به اینکه گام های مهمی برای رونق اقتصاد و مردمی سازی آن برمی داریم، 
افزود: در برنامه هفتم توسعه به رشد 8 درصدی اشاره شده و باید در پایان این برنامه به آن 

دست یابیم و باید مشخص شود چه طرح هایی قرار است این رشد اقتصادی را محقق کند.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران این همایش را از جنس اقتصاد کلان کشور دانست 
و ادامه داد: مهم ترین شاخصه اقتصاد کلان این است که مشخص شود رشد اقتصادی تا 

چه مقدار خواهد بود و برای اهداف بلندمدت تعیین راهبرد ضرورت دارد.
خجسته مهر با تأکید بر اینکه مجموع ذخایر نفت خام و گاز طبیعی ایران 3۴0 میلیارد 
بشکه معادل نفت است و ذخایر نامتعارف هنوز به این ذخایر اضافه نشده است، تصریح 
کرد: طی مطالعات اولیه در حال آماده سازی شرایطی هستیم تا ذخایر نفت و گاز شیل 

و هیدرات های گازی به ذخایر نفت و گاز ایران اضافه شود.
وی با اشاره به اینکه با همین ذخایر 90 تا 100 سال آینده تولید نفت و گاز در ایران 
ادامه خواهد داشت، بیان کرد: ایران از نظر منابع زیرزمینی سرزمین ثروتمندی است و 

باید اهداف بلندمدت برای استفاده از آن تعیین شود.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: طرح های نفتی زمان بر هستند و هزینه های 
بالایی دارند بنابراین اگر قرار اســت برای هفت سال آینده به هدف تولید تعیین شده 

برسیم، امروز باید برنامه ریزی ها را انجام دهیم.
خجسته مهر با بیان اینکه اگر حفاری را از بخش بالادست جدا کنیم، از بخش بالادست 
موضوعی باقی نمی ماند، گفت: توسعه و تعمیر در بخش بالادست صنعت نفت به وسیله 
دکل انجام می شود.وی با تأکید بر اینکه هسته اصلی کسب وکار شرکت ملی نفت ایران 
حفاری اســت، اظهار داشت: این صنعت طی دو دهه گذشته دچار چالش هایی شده 
است، زیرا درک عمیقی از این موضوع وجود نداشت. مقاومتی ترین بخش صنعت نفت، 
حفاری است، زیرا اگر این توانمندی وجود نداشت، تولید نفت و گاز با چالش همراه بود.

تولید نفت و گاز ایران تا ۱00 سال آینده ادامه خواهد داشت
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دلیل افزایش قیمت دلار اقتصادی نیست
مریم لطفی      |    هیچ نهادی مجوز فروش خودرو با قیمت کمتر را نداده است/ دلیل افزایش قیمت دلار اقتصادی نیست.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از رونمایی هشت خودروی برقی داخلی در سال آینده خبر داد.
 علی آبادی در مراسم رونمایی از تاکسی های برقی اظهار کرد: برقی سازی یکی از کارهای بزرگ است و سابقه علمی برقی سازی خودروها از ۳۰ سال پیش در ایران وجود داشته و در 
گروه مپنا ۱۰ سال است که به صورت تخصصی این کار را پیگیری می کنیم. امروز نه تنها دانش برقی سازی خودروها در کشور وجود دارد، بلکه نهادینه نیز شده است و در نظر داریم سال 
آینده از هشت خودروی برقی تولید داخل بهره برداری کنیم.وی با بیان این که ایران جزو چند کشور اول دنیا در این زمینه است، اظهار کرد: ما فقط بهره بردار نیستیم، بلکه دانش برقی سازی 
خودروها در حالی در کشور ما از سالیان قبل وجود دارد که در هندسه ذهنی بسیاری از کشورهای دنیا برقی سازی نمی گنجد و ما جزو نادرترین کشورهایی هستیم که این فناوری را داریم 
و جالب است بدانید که ماشین من پنج سال پیش برقی شد و هنوز نحوه برقی سازی که برای خودروی خودم داشتم در دنیا تجاری نشده است، اما اینقدر به دانش برقی سازی ایرانی اعتماد 

کردم که خودروی خود را برقی کردم.

رونمایی از ۸ خودروی برقی 
داخلی در سال آینده

  ایرلاین ها اجازه افزایش قیمت بلیت 
هواپیما را ندارند

به گفته ســازمان هواپیمایی کشوری، با 
وجود اینکه رای دیوان عدالت اداری مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار برای قیمت گذاری بلیت 
هواپیمــا را باطل کرده بود، اما به خواســته 
وزارت راه و شهرسازی اجرای این رای متوقف 
شده و شرکت های هواپیمایی مجاز به افزایش 

نرخ بلیت هواپیما نیستند. 
در روزهای گذشــته، خبر افزایش قیمت 
بلیت هواپیما از ســوی برخی از شرکت های 
هواپیمایی منتشر شد. اینطور که آنها عنوان 
کردند، این اقدام به دنبال رای دیوان عدالت 
اداری مبنی بر آزادســازی نرخ بلیت هواپیما 
صــورت گرفته بود. این در حالی اســت که 
قیمــت بلیت هواپیما امســال یــک بار در 
خردادمــاه افزایش یافته بود، اما ایرلاین ها از 
این میزان افزایش ۲۹ درصدی ابراز نارضایتی 

کرده بودند.
به دنبــال افزایش قیمت بلیت از ســوی 
ایرلاین ها، روز جمعه، یک گشــت بازرســی 
مشــترک با حضور نماینــدگان وزارت راه و 
شهرسازی، پلیس امنیت اقتصادی و سازمان 
تعزیــرات حکومتی از فرودگاه مهرآباد انجام 
شــده و ۹ شــرکت متخلف در فروش بلیت 
شناســایی و به ســازمان تعزیرات حکومتی 
معرفی شدند، همچنین دفتر دو ایرلاین هم 
پلمب شد.در این خصوص سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشــوری در خصوص نرخ بلیت 
هواپیمــا توضیحاتی ارائــه کرد.جعفر یازرلو 
گفت: در تیرماه ۱۴۰۰ و با اعمال محدودیت 
۶۰ درصدی صندلی پروازها در زمان شــیوع 
بیماری کرونا، نرخ بلیت نســبت به نرخنامه 
۱۳۹۹، ۴۰ درصــد افزایش یافت. متعاقبا در 
آذرماه ۱۴۰۰ و با رفع محدودیت فاصله گذاری 
اجتماعی در پروازها، شورای عالی هواپیمایی 
کشوری شرکت های هواپیمایی را به کاهش 

نرخ ها به میزان ۱۵ درصد موظف کرد.
وی اظهار کرد: در دی ماه ۱۴۰۰ همزمان 
با اجرایی شدن قانون مالیات بر ارزش افزوده 
در صنعــت حمل ونقل هوایــی نرخ بلیت در 
مسیرهای داخلی چهار درصد افزایش یافت. 
پس از گذشــت قریب به دو سال از تصویب 
افزایش ۳۰ درصدی نرخ ها توسط شورای عالی 
هواپیمایی کشــوری در تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۳ 
براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار نرخ تمامی 
مسیرهای داخلی براساس جدول بهای کامل 
بلیت هواپیما در هر یک از مسیرهای داخلی 

به میزان ۲۹ درصد افزایش یافت.
ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری 
خاطرنشان کرد: براساس آخرین اقدامات به 
عمل آمده از ســوی شرکت های هواپیمایی و 
طرح دعوا در دیوان، دیوان عدالت اداری، به 
ابطال مصوبه ستاد تنظیم بازار اقدام کرد که 
براساس آن مقرر شده است »حمل ونقل بار 
و مسافر هوایی مشمول قیمت گذاری بوده و 
افزایش قیمت آن منوط به هماهنگی با ستاد 

مزبور است«.

  نوآوری و ایجاد اتاق فکر توســط 
کانون های کارآفرینی

رئیــس دبیرخانه هیات امنای کانون ملی 
کارآفرینان برتر رسمی، از صدور ۳۲ شناسه 
ملی برای کانون ها در سراسر کشور خبر داد 
و نوآوری و ایجاد اتاق فکر را از جمله وظایف 

اصلی این کانون ها برشمرد.
 کانــون کارآفرینان برتر رســمی ملی و 
اســتانی بر اساس بند ۸ مصوبه شورای عالی 
اشتغال و اساسنامه جدید تشکیل شده و به 
عنوان هیات اندیشــه ورز و شــبکه مشاوران 
کارآفرینی در سراسر کشور فعالیت می کند. 
اساســنامه کانون آذرماه ماه سال گذشته از 
سوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی جهت 

اجرا به استانداران سراسر کشور ابلاغ شد.
کانــون کارآفرینان برتر رســمی کشــور 
متشــکل از کارآفرینان برتر کشور است که 
طی برگزاری جشنواره کارآفرینان برتر همه 
ساله انتخاب می شوند.از سال ۱۳۹۰ که این 
کانون شکل گرفته، تلاش های بسیاری برای 
تقویت جایگاه آن انجام شده اما نبود اساسنامه 
منســجم و وجود ساختارهای موازی مانع از 
شکوفایی کامل آن بوده است. فلسفه تشکیل 
این مجموعه وجــود حلقه مفقوده اتاق فکر 

کارآفرینی در کشور است.
پیشــتر محمود کریمی بیرانوند - معاون 
اشتغال وزیر کار از تصویب اختصاص شناسه 
ملی به »کانون کارآفرینان برتر رسمی« برای 
نخستین بار پس از ۱۳ سال از تاسیس کانون 

های کارآفرینی خبرداده بود.
وی یکی از اهداف اصلی وزارت کار را ترویج 
فرهنگ و گفتمان کارآفرینی در کشور عنوان 
کرده و معتقد اســت: محور اصلی کارآفرینی 
تبدیل  ایده به ثروت اســت و تدوین بســته  
راهکارهای اقتصادی به حاکمیت در دستور 

کار این مجموعه قرار دارد.
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ســخنگوی اقتصادی دولت ضمن اعلام اینکــه دلیل افزایش قیمت دلار 
اقتصادی نیســت، گفت: تغییری در سامانه یکپارچه خودرو رخ نداده و قرار 
نیســت این سامانه منحل شود. همچنین هیچ نهادی مجوز فروش خودرو با 

قیمت کمتر را نداده است.
سید احسان خاندوزی در نشست خبری هفتگی خود با بیان اینکه هدف 
گــذاری دولت این بوده که با ایجاد سیاســت ثبات اقتصاد کلان، ســرعت 
موتورهای خلق تورم را کم کند، اظهار کرد: نرخ رشــد نقدینگی در ۱۲ ماه 
منتهی به آذر ۱۴۰۲ به ۲۷ درصد رســیده اســت که این عدد در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته شش درصد کاهش یافته است. وی ادامه داد: روند 
ماهانه افزایش نقدینگی در اکثر ماه های امسال نصف یا یک سوم رشد ماهانه 
در ســال ۱۴۰۰ بوده است. رشد نقدینگی ماهانه در سال جاری ۱.۷ درصد 
بوده اســت در حالیکه این عدد در سال ۱۴۰۰ ماهانه ۲.۵ درصد بوده است. 
رشــد پایه پولی نیز از ۴۵ درصد در فروردیــن به ۳۳.۵ درصد در پایان آذر 

۱۴۰۲ کاهش یافته است.

 پایه پولی روی تورم تاثیر ندارد؛ کنترل تورم با کنترل نقدینگی 
است 

سخنگوی اقتصادی دولت افزود: گفته شده که روند پایه پولی می تواند بر 
تورم موثر باشــد که این اظهارنظرها در شرایط فعلی اقتصادی ایران چندان 
واقعی نیســت و ارتباط مســتقیمی بین پایه پولی و تورم وجود ندارد، چون 
کنترل تورم با کنترل نقدینگی انجام می شــود. خاندوزی خاطر نشان کرد: 
نرخ تورم در آخر آذر ماه ۱۵ درصد واحد کمتر از آبان ماه بوده است. گزارش 
صندوق بین اللملی پول نیز اعلام کرده که چشم انداز اقتصاد ایران در سال 

میلادی جدید بر استمرار کاهش تورم ادامه خواهد یافت.

  کاهش نرخ بیکاری به هفت درصد
وی افزود: در پاییز امسال نسبت به پاییز سال گذشته، نرخ بیکاری به هفت 
درصد کاهش یافته و در این مدت ۷۰۵ هزار شــغل جدید ایجاد شده است؛ 
درصورتیکه در دولت قبل خالص اشتغال ایجاد شده یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر بوده و در هفت استان شاهد نرخ بیکاری دو رقمی هستیم که تمام تلاش 
دولت این است که این عدد کاهش یابد.خاندوزی همچنین اظهار امیدواری 

کرد که رشد اقتصادی چهار درصدی دو سال گذشته را ادامه دهیم.

  تصویب فروش ۱۸۵۱ ملک مازاد دولتی 
وزیر اقتصاد درباره آخرین اخبار از اجرای مولدســازی اموال دولت، گفت: 
از ۱۵ فروردین امسال تا ۲۶ دی ماه ۱۸۵۱ ملک مازاد و راکد معرفی و مورد 
تصویب هیات عالی مولدســازی قرار گرفته که ۱۴۰۰ مورد در مسیر ارزش 

افزایی قرار دارد و ۹۰ مورد به فروش رفته است. 
همچنین ۴۵۱ ملک در دســتور تصویب است.با این حال بخش تهاتر با 
پیمانکاران بیشتر در دستور کار دولت است.خاندوزی درباره زمان اثرگذاری 
اصلاحات اقتصادی بر معیشت مردم تصریح کرد: با وجود بهبود شاخص های 
اقتصاد کلان، هنوز معیشــت مردم از این بهبودها بهره مند نشــده است. در 

دهه ۹۰ قدرت خرید مردم و رشد اقتصادی کاهش یافته است که امیدواریم 
با گذشــت زمان و ادامه رشد اقتصادی، کاهش درآمد مردم در دهه گذشته 

را جبران کنیم. 

  قیمت مرغ کاهش می یابد
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره اقدامات کنترل قیمت گوشــت و مرغ 
گفت: قیمت مرغ و گوشــت قرمز نوسانات زیادی در دو سال گذشته داشته 
و رســیدگی به آن مورد تاکید دولت است و رئیس جمهور نیز خواستند این 
مشکل برطرف شود و برای آن جلسه برگزار شد اصلاحاتی نیاز بود و دستورات 
لازم از سوی رئیس جمهور داده شده است. کاهش جوجه ریزی موجب افزایش 
قیمت شــد که در روزهای اخیر وضعیت بازار بهبود یافته اســت. در دی ماه 
امسال ۱۵۰ میلیون قطعه جوجه ریزی انجام می شود. همچنین ارز لازم برای 
واردات نهاده ها در حال پیگیری است و کشتی ها هم در حال تخلیه نهاده های 

دام و طیور هستند و کشتی معطل مانده نداریم.

   حذف صفر از پول ملی از دستور کار خارج نشده است 
وی دربــاره برنامــه دولت برای حــذف صفر از پول ملی، خاطر نشــان 
کــرد: لایحه ای در ســال ۱۳۹۸ در این زمینه تهیه شــده اســت. این کار 
از دســتور کار بانــک مرکزی خارج نشــده و در حال جمــع آوری نظرات 
کارشناســی اســت اما تجربه دنیــا از ایــن کار به ما می گویــد انجام این 
 سیاســت وقتی اثرات مثبت پایدار خواهد داشــت کــه متغیرهای پولی و 
شــاخص های کلان اقتصادی کنترل شــود؛ بنابرایــن اولویت دولت کنترل 

شاخص های کلان اقتصادی است.

  دلیل افزایش قیمت دلار، سیاسی و جهانی است
خاندوزی درباه دلیل نوســات اخیر قیمــت دلار هم گفت: بخش عمده 
نوســانات ناشی از تحولات نظامی در منطقه به ویژه حمله به یمن است که 
امیدواریم با فروکش کردن این مســاله، در بازار ارز هم شاهد بازگشت ثبات 
قیمت باشــیم. در این میان، تعطیلی کشــتیرانی چینی به مناسبت سال نو 

چینی هم تاثیرگذار بود.

  هیچ نهادی مجوز فروش خودرو با قیمت کمتر را صادر نکرده است
سخنگوی اقتصادی دولت درباره مجوز فروش ۱۲۰ هزار خودرو با قیمت 
کمتــر، گفت: هیچ نهادی، مجوزی برای فروش خودرو با قیمت کمتر صادر 

نکرده است. 

  هنوز برای مزد منطقه ای تصمیمی گرفته نشده است
وی تعیین مزد منطقه ای بــرای حقوق کارگران، گفت: مزد منطقه ای از 
مواردی اســت که در قانون کار آمده و امر تازه ای نیست. در سال گذشته در 
جلسات شورای عالی کار مطرح شد اما جزئیات آن به امسال موکول شد. پیرو 
ارجاع از ســال قبل، مجدد این مساله به کمیته مزد شورای عالی کار ارجاع 
شــده و این جلسه روز گذشته برگزار شده و همچنان نیاز به بررسی بیشتر 

دارد و تاکنون تصمیمی گرفته نشده است.

  اضافه شدن ۲ بانک به لیست وام ازدواج
خاندوزی درباره آخرین وضعیت پرداخت وام ازدواج از ســوی بانک ها، 
گفت: رئیس جمهور بر پرداخت این وام ها تاکید دارد و قرار شده بانک ها 
با سرعت بیشــتری وام ازدواج را پرداخت کنند. همچنین قرار شده بانک 
مهر ایران و رسالت برای وام ازدواج اقدام کنند. از ابتدای امسال تا ۲۴ دی 
ماه، ۶۶۳ هزار و ۳۹۰ وام ازدواج به مبلغ بیش از ۱۳۵ هزار میلیارد توامان 
پرداخت شده است که ۲۸ درصد از مدت مشابه در سال گذشته بوده است.

خاندوزی درباره سیاســت دولت در زمینه خودرو گفت: تدبیر اصلی وزارت 
صمت حرکت به ســمت اصلاح ساختاری است که بر قیمت خودرو تاثیر 
مــی گذارد و تمرکز بر بهبود کیفیت و فناوری خودروها و افزایش ظرفیت 

تولید و واردات است تا تعادل در قیمت ایجاد شود.

 سامانه یکپارچه فروش خودرو همچنان برقرار است
به گفته خاندوزی، برای خودروسازها برای فروش خودرو با قیمت نزدیک 
به حاشیه بازار مجوزی داده نشده و تا زمانی که تقاضای واقعی ایجاد نشود، 

سامانه یکپارچه هم کنار گذاشته نمی شود.

 حداقــل افزایش حقوق کارمندان در ســال آینده ۲۰ درصد 
تعیین شد 

وی دربــاره نظر دولــت در خصوص میزان افزایــش حقوق کارمندان، 
گفت: نظر دولت در لایحه بودجه متوســط افزایــش حقوق ۱۸ درصدی 
بــود که برای طبقــات درآمدی پایین تر این رقم بیشــتر و برای طبقات 
درآمدی بالاتر این عدد کمتر بود. در کمیسیون تلفیق کلمه متوسط حذف 
 شــده و حداقل افزایش حقوق ۲۰ درصد تعیین شــده است. این تصمیم 
حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان منابع جدید نیاز دارد که امیدوارم این منابع 
تامین شود تا با کسری بودجه مواجه نشویم.وزیر اقتصاد درباره برنامه دولت 
برای افزایش رشد اقتصادی و بهره وری در کشور، گفت: سیاست های کلی 
برنامه هفتم توسعه بر متوسط رشد هشت درصد و افزایش بهره وری تاکید 
دارد، به همین دلیل در متن لایحه ارســالی به مجلس، مقدمات لازم برای 
افزایش رشــد اقتصادی و بهره وری مدنظر قرار گرفته اســت. تاکید شده 
اســت که ۲.۸ درصد از رشد هشت درصدی باید از محل ارتقای بهره وری 
صورت گیرد. تلاش دولت ســیزدهم این اســت که در لایحه هفتم توسعه 
اصلاحات ساختاری لازم برای دســتیابی به این اهداف محقق شود. یکی 
دیگر از اهداف برنامه هفتم توســعه تخصیص بودجه براساس عملکرد بهره 
وری دستگاه هاست. شاخص های سنجش بهره روی براساس شاخص های 

کمی تعیین شده است. 

  ۳۱ طرح سرمایه گذاری خارجی به ارزش بیش از یک میلیارد 
دلار در حال بررسی است

وی بــا بیان اینکه ســرمایه گذاری داخلی و خارجــی یکی از مقدمات 
رشد اقتصادی اســت، افزود: در دولت سیزدهم ۵۲۹ طرح سرمایه گذاری 
خارجــی که ۱۷۳ طرح متعلق به ۹ ماهه امســال اســت به ارزش بیش 
از ۹ میلیــارد دلار به تصویب رســیده و فرایند اجرای آن شــروع شــده 
اســت. ۳۱ طرح دیگر در هیات ســرمایه گذاری خارجی مطرح است که 
اگر مصوب شــود بیــش از یک میلیارد دلار ســرمایه گذاری جدید انجام 
خواهد شــد.خاندوزی درباره آخرین وضعیت درگاه ملی مجوزها، تصریح 
کرد: پس از یکســال از فعالیت مســتمر درگاه ملی مجوزها بازخوردهای 
زیادی دریافت شــد که برخی از آنها لزوم ارتقای درگاه را ضروری کرد. به 
 همیــن منظور از ۳۰ آبان ماه درگاه ملی مجوزها صدور خودکار مجوز را به

 حالت تعلیق درآورد تا دستگاه ها بتوانند اسناد فنی خود را در زیرساخت های 
فناوری اطلاعات بارگزاری کنند.

 در این دو ماهی که صدور خودکار مجوز تعلیق موقت شده، شاهد ارتقای 
صدور تمام مجوزها در درگاه بودیم.

  دلایل افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی
ســخنگوی اقتصادی دولت همچنین در پاســخ به سوالی درباره علت 
افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی گفت: مجموع عوامل بر افزایش بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی موثر بوده است. عامل اول، اجرای برخی سیاست های 
انظباط بخشی دولت از جمله حساب واحد خزانه بوده که موجب شده همه 
سپرده های دولتی به جای آنکه در حساب بانک ها باشد به حساب واحد خزانه 
منتقل شود. این موجب شده برخی بانک ها دچار ناترازی شوند. افزایش نرخ 
سپرده قانونی نیز عامل دیگر بوده است. یک عامل دیگر بی انظباطی برخی 

بانک ها و ناترازی بین جریان های نقدی بانک ها بوده است.
وی درباره دیدگاه دولت در خصوص اظهارات برخی نمایندگان مجلس 
برای حذف افزایش یک درصد از مالیات بر ارزش افزوده برای تامین منابع 
هم ترازی بازنشســتگان و تامین ســایر منابع برای این کار، گفت: اصرار و 
تمرکز دولت در بودجه این است که از ناحیه بودجه بی ثباتی اقتصاد کلان 
را دامن نزنیم؛ بنابراین تنها موضوع حائز اهمیت برای دولت این است که هر 
مصوبه ای که می خواهد جایگزین مصوبه دیگری شود، شرط تامین درآمد 

پایدار را باید داشته باشد. برای دولت مطلوب نیست .
که منبع درآمدی پیشــنهاد شــود که پایدار نباشــد و موجب افزایش 

ناترازی بودجه شود. 

ما در دولت موظفیم 
نهایت بهره و استفاده 
را از ظرفیت ها ببریم 
تا مشکلات حل شود 

و راه ها هموار شود. 
معتقدیم خداوند 

ظرفیت های بسیار 
مادی و معنوی به 

این کشور داده 
است و فقط باید این 

ظرفیت ها را شناخت 
و در جای مناسب 

بهره برد، تا موجب 
پیشرفت و ایجاد 

عدالت در کشور شود. 
این در حالی است که 

دشمن نمی خواهد 
این اتفاق بیفتد و 

تلاش بسیاری در این 
زمینه انجام می دهد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/27
شماره : 1569

۵۳ هزار نفر از چک دیجیتال استفاده می کنند
معاون بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه در حال حاضر ۵۳ هزار نفر در کشور از چک 
دیجیتال استفاده می کنند، گفت: ۱۱ بانک چک دیجیتال را عملیاتی کردند و چهار 
بانک دیگر هم آزمون هایشان را با موفقیت به اتمام رساندند و همین روزها عملیاتی 
خواهند کرد.مهران محرمیان، درباره چک دیجیتال گفت: محصول چک دیجیتال در 
بانک ها به تدریج در حال نهایی شــدن و استفاده توسط مشتریان است و روز به روز 
تعداد مشتریانی که از این محصول استفاده می کنند، در حال افزایش است. بانک ها 
هم فرآیندها و سامانه های خود را به تدریج کامل می کنند که مردم بتوانند استفاده 
راحت تری از این محصول داشته باشند که واقعا می تواند خدمات حوزه چک را یک 
پله دیگر ارتقا داده و به خصوص بحث نقد شدن چک را به صورت غیرحضوری پوشش 
دهد.وی ادامه داد: در حال حاضر ۵۳ هزار نفر در کشــور از چک دیجیتال استفاده 
می کنند و این ۵۳ هزار نفر ۱۸۴ هزار برگ دیجیتال صادر کردند. البته برگ چک 
اینجا حالت مجازی است و در واقعیت دیگر برگ چکی وجود ندارد. ۱۵۹ هزار فقره 

از این چک ها در شبکه بانکی نقد شده و ۳۳۴ فقره برگشت خورده است.

 ۱۱ بانک چک الکترونیکی ارائه می دهند
معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی درباره بانک هایی که چک الکترونیکی را 
ارائه می دهند، گفت: ۱۱ بانک چک دیجیتال را عملیاتی کردند و چهار بانک ملی، 
آینده، مهر اقتصاد و سپه هم آزمون هایشان را با موفقیت به اتمام رساندند که همین 
روزها عملیاتی خواهند کرد و در اختیار مشتریان شان قرار خواهد گرفت. دو بانک 
مسکن و خاورمیانه هم در حال نهایی کردن آزمون ها هستند که به بانک های دارنده 

چک دیجیتال اضافه شوند.

 چک های ۲ بانک پر مشتری به زودی الکترونیکی می شود
محرمیان خاطرنشان کرد: نکته ای که وجود دارد اینکه کسانی که چک دیجیتال 

دریافت می کنند باید بتوانند آن را در همه بانک ها نقد کنند. بنابراین بانک ها دو کار 
را انجام می دهند؛ اول اینکه در حوزه فضای مجازی و محصولاتی مانند موبایل بانک 
و اینترنت کلیه بانک ها باید بتوانند چک دیجیتال سایر بانک ها را نقد کنند و از این 

رو این پشتیبانی به تدریج در بانک های مختلف اضافه می شود.
وی ادامه داد: مورد دوم در فضای فیزیکی و شعب است. در حال حاضر تعداد زیادی 
از مردم با فرهنگ چک دیجیتال آشنا نیستند. اگر فردی می خواهد چک دیجیتال 
بدهد، شــخص گیرنده باید بتواند در شعبه بانک خودش بتواند چک را به حسابش 
بخواباند و اصطلاحا نقد کند. اگر بانک نتواند این چک دیجیتال را پشتیبانی کند، مانعی 
برای فراگیر شدن استفاده از چک دیجیتال ایجاد می شود و این روند را کند می کند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: از مهر ماه سال گذشته 
بخشــنامه هایی را به بانک ها صادر کردیم و فرآیندهای اینکه چگونه می توانند چک 
دیجیتال و بدون کاغذ را که بتوانند چک ها را داخل شعبه نقد کنند، به شعبه ها ابلاغ 
کردیم. برخی بانک ها به لحاظ فنی اعلام آمادگی کرده و برخی بانک ها با تاخیر این کار 

را انجام دادند و به لحاظ فنی این امکان در بانک ها فراهم است. البته از همان ابتدا هم 
راه حلی که با همان سامانه ها بتوانند این چک ها را نقد کنند، به بانک ها اعلام کردیم.

محرمیــان با بیــان اینکــه در این ماه ها بخشــنامه های متعددی بــه بانک ها 
ابلاغ شــده اســت، گفت: ۲۰ آذر امســال بانک ها به همایشــی دعوت شــدند و 
در جریــان جزییــات قرار گرفتند. اکنــون دیگر بانک ها بهانه ای بــرای اینکه این 
 ســرویس در شعبه هایشــان ارائه نشــود، ندارنــد و همه بانک ها تجهیز شــدند و

 می توانند این کار را انجام دهند.

 کلیه شعب بانک ها باید چک دیجیتال را بپذیرند
وی ادامه داد: از مسئولان بانکی می خواهیم در اسرع وقت موارد را عملیاتی کرده 
و بخشــنامه های داخل بانک و یادآور را صادر کرده، جلسه های آموزشی مربوطه را 
برای کارکنان شعب برگزار کنند. کلیه شعب بانک ها باید چک دیجیتال را بپذیرند و 
فرآیندها به همه بانک ها اعلام شده و از این پس اگر به بانکی برخورد کنیم که این 
سرویس را پشتبیانی نکند، مجبوریم وارد اقدامات انضباطی شویم. ازاین رو امیدوارم 

ظرف چند روز آینده این اتفاق بیفتد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: مردم هر مشــکلی در 
خصوص چک الکترونیک در سامانه ها و شعب داشتند، از طریق شماره تلفن ۲۷۰۶ 
که شــماره ارتباطات مردمی بانک مرکزی اســت، موارد را اعلام کنند و این موارد 

جمع بندی و پیگیری خواهد شد.
بــه گــزارش ایســنا، بانک مرکــزی آبان ماه ســال گذشــته از خدمت »چک 
الکترونیــک« رونمایــی کرد. چــک الکترونیک نــوع جدیدی از چک اســت که 
ســرعت، دقت و امنیت بیشــتری در عملکرد و نقد شــوندگی نسبت به چک های 
 کاغــذی دارد و تمــام قوانیــن چــک کاغذی بــرای آن قابل اجراســت و با یک

 امضای الکترونیکی اعتبار پیدا می کند.



بورس و بانک 
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تأخیر در تحویل خودرو و ادعای تولید مازاد

ابوالفضل حمیدی   |    مدیران خودروسازی می خواهند راهکارهای شکست خورده دولت های گذشته را به دولت سیزدهم
 تحمیل کنند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره به اینکه هم اکنون تولید هر تن هیدروژن از منابع هیدروکربوری حدود ۴۰۰ دلار هزینه دارد، گفت: برای استفاده از هیدروژن 
در سبد سوختی کشور، به ویژه در بخش حمل ونقل باید به فکر اقتصاد این پروژه باشیم. جلیل سالاری صبح امروز در رویداد بین المللی هیدروژن با تأکید بر اینکه پالایشگاه های نفت کشور بالاترین 

مقدار هیدروژن در کشور را تولید می کنند، گفت: کیفی سازی و کمی سازی فرآورده های نفتی بر اساس استانداردهای محیط زیستی رابطه نزدیکی با تولید فناوری در حوزه هیدروژن دارد.
وی تولید کنونی هیدروژن در پالایشگاه ها نفت کشور را روزانه حدود ۳۰۰ میلیون فوت مکعب اعلام کرد و افزود: صنعت پالایش کشور امروز به خودکفایی حداکثری رسیده، به گونه ای که صادرات 

خدمات فنی و مهندسی  را آغاز کرده و صدور ۱.۶ میلیون قلم کالا به پالایشگاه های خارجی همچون »ال پالیتو« ونزوئلا نمونه هایی از آن است.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش با تأکید بر افزایش طرح های بهینه سازی مصرف سوخت در کشور گفت: با توجه به اینکه در مصرف دیگر سوخت ها همچون گاز فاصله زیادی با استانداردهای 

جهانی داریم، نمی توانیم به فکر استفاده از هیدروژن نباشیم.

برنامه ریزی برای استفاده از 
هیدروژن در سبد سوختی 
کشور

  دورخیز ایران برای ورود به باشــگاه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان هیدروژن

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: برای 
تولید و صادرات هیدروژن جدی هستیم و به زودی 
نخستین پایلوت فناورانه تولید هیدروژن در کشور را 
ایجاد خواهیم کرد و ایران به جمع تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان هیدروژن وارد خواهد شد.
به گزارش از وزارت نفت، محسن خجسته مهر 
در رویداد بین المللی هیدروژن با بیان اینکه استفاده 
از منابع هیدروکربوری نامتعارف همچون شیل های 
نفتی، گاز و هیدروژن تحولات بزرگ دنیای انرژی 
جهان است، اظهار داشت: شرکت ملی نفت درباره 
استفاده از ذخایر نامتعارف از مرحله پژوهش عبور 
کرده و وارد مرحله پایلوت شــده است و به زودی 
نتایج به دست آمده را اعلام خواهیم کرد.وی افزود: 
به زودی خبر اضافه شــدن حجم بزرگی از ذخایر 
نامتعارف هیدروکربوری کشور را اعلام می کنیم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به برنامه 
اروپا برای تولیــد میلیون ها تن هیدروژن گفت: 
این قاره تنها برنامه نیمــی از این تولید را انجام 
داده و قرار اســت در آینده این ظرفیت را توسعه 
دهد، بنابراین برای دستیابی به بازارهای جهانی 
هیدروژن باید به صورت جدی وارد پروسه تحقیق 
و توسعه این ماده شویم. هدف ما تولید هیدروژن 
اقتصادی و سهل الوصول است.خجسته مهر با اشاره 
به اینکه سبد انرژی در کشور تنوع خاصی ندارد، 
افزود: شرکت ملی نفت ایران برای تولید و صادرات 
هیدروژن جدی است و به زودی نخستین پایلوت 
فناورانه تولید هیدروژن در کشور را ایجاد خواهیم 
کرد و ایران به جمع تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
هیدروژن وارد خواهد شــد.وی با تأکید بر اینکه 
دانشگاه ها به عنوان یکی از حلقه های علمی کشور 
باید در زمینه توسعه فناوری هیدروژن کمک کنند، 
اظهار کرد: ابتدای امسال کارگروه هیدروژن را در 

شرکت ملی نفت ایران ایجاد کرده ایم. 

  مشارکت خیرین آب رسان در تامین آب 
شرب پایدار ۲۳۰۰ روستا

مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور گفت: مشارکت در آب رسانی به ۲ هزار و 
۳۰۰ روستا و ساخت تاسیسات آبرسانی در ۶۶۰ 
روستا، از عمده ترین اقدام های خیرین آب رسان در 
یک سال گذشته بوده است.به گزارش از شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور، »هاشم امینی« 
در آیین گشایش رسمی مجمع خیرین آب رسان 
آب شرب کشور درباره روند پیشرفت »طرح جهاد 
آبرسانی« افزود: تامین آب ۱۰ هزار روستای دارای 
تنش آبی یا فاقد تاسیسات آب رسانی در مرحله 

نخست این طرح، به بهره برداری خواهد رسید.
وی ادامه داد: در گام بعدی برای رفع تنش های 
آبی، تامین آب هفت هزار و ۱۳۸ روســتا از محل 
اعتبارات محرومیت زدایی و تامین آب ســه هزار 
روســتا در کشور از ســایر منابع اعتباری )منابع 
عمومی( توسط پیمانکاران بخش خصوصی انجام 
می شود.مدیرعامل آبفای کشور، اعتبار مورد نیاز 
برای اجرای فاز نخست این طرح را ۵۰ هزار میلیارد 
تومان اعلام کرد و گفت: تاکنون ۲۹ هزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار مصوب برای این پروژه در نظر 
گرفته شده که ۱۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان آن 
تخصیص یافته است و تاکنون توانسته ایم ۴۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی را در این پروژه ها شاهد باشیم.

حال در شرایطی که 
ادعا شده خودروسازان 
بیش از 1۳۰ همت،  زیان 

انباشته دارند و برای 
دریافت وام و تسهیلات 

به هر دری می زنند 
چگونه می توان انتظار 

داشت که عرضه خودرو 
در حاشیه بازار، ترفندی 

برای گرانی نباشد؟ 
قاعدتاً در شرایطی که 
خودروسازان با زیان 

انباشته روبه رو و مدیران 
فعلی در مدیریت 

بنگاه های اقتصادی 
ناتوان هستند،  هر 

گونه فروش خودرو در 
حاشیه بازار به ضرر 1۰۰ 
درصدی مردم و البته به 
نفع سفته بازان خواهد 

بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/10/27
شماره : 1569

از زمانی که فاصله قیمت کارخانه ای محصولات خودروسازان و بازار بیشتر شده است، شرکت های خودروسازی به دنبال آن 
هستند که به صورت مستقیم محصولات خود را روانه بازار کنند. در حقیقت اعتقاد خودروسازان این است، سودی که از فروش 
خودرو در بازار به دست می آید به صورت مستقیم به جیب آنها برود. همین نوع نگاه سبب شد، آذرماه صورتجلسه ای امضا شود 
که خودروســازان برای پایان سال جاری در مجموع ۱۲۰ هزار دستگاه خودرو )۶۰ هزار دستگاه ایران خودرو - ۶۰ هزار دستگاه 
سایپا( را که به اذعان خودشان مازاد تعهدات است، با قیمت ۵ درصد کمتر از حاشیه بازار، به صورت مستقیم در بازار بفروشند.

  معوقات قابل تأمل
اما شــرکت های خودروســازی که بخش قابل توجهی از تعهداتشان معوق شده است،  چگونه تا پایان سال جاری حداقل هر 
کدام ۶۰ هزار دستگاه خودرو مازاد تولید یا تقاضا دارند. به عنوان مثال ایران خودرو هنوز نتوانسته خودروهای گروه دنا پلاس، 
 پژو ۲۰7 و هایما را به مشتریان تحویل دهد. گفته شده ایران خودرو بیش از ۶۰ هزار دستگاه خودرو معوق دارد که موعد تحویل 
آنها بیش از دو ماه گذشته و این در حالی است که تولیدات ایران خودرو حدود ۱۰ درصد کاهش یافته است. ۴۰ هزار دستگاه 
از محصولات سایپا نیز معوق شده است. شنیده ها حکایت از آن دارد که شاهین جی یا همان دستی با تأخیر ۵ ماهه در تحویل 
روبه رو شده و معوقات کوییک معمولی و اتومات هم به بیش از ۲ ماه رسیده است، در این میان از ساینا دوگانه سوز هم خبری 
نیست. بر این اساس و با توجه به گلایه های متعددی که مردم دارند، چگونه خودروسازان می خواهند محصولات خود را به صورت 

مستقیم در بازار به فروش برسانند؟

  حاشیه سازی برای مردم
خبر فروش خودرو در حاشیه بازار، چالش های متعددی را برای مردم ایجاد کرد. نخستین چالش، جهش قیمت خودرو در 
بازار بود. در حالی که خودروسازان ادعا داشتند که می خواهند قیمت خودرو در بازار را کنترل کنند، خودشان عاملی شدند تا 
تعادل بازار خودرو به هم بریزد. وقتی خبر یاد شده رسانه ای شد، این باور پدید آمد که خودروسازان می خواهند به سمت آزادسازی 
قیمت حرکت کنند. از همین رو موجی از تقاضا برای خرید خودرو در سامانه یکپارچه خودرو و بازار ایجاد شد. افزایش تقاضا در 
شرایطی که تولید روند کندی به خود گرفته،  باعث شد که قیمت ها مسیر افزایشی را طی کنند. بر این اساس یکی از حاشیه هایی 
که خودروسازان برای مردم ایجاد کردند،  گرانی خودرو در بازار است. دومین نکته ای که خودروسازان برای مردم رقم زدند،  تأخیر 
در تحویل خودرو است. در حالی که خیلی از خودروهای ثبت نام شده باید در ماه دی تحویل مشتریان می شد،  خودروسازان به 
امید آزادسازی و داشتن موجودی محصول از عرضه آنها به مردم امتناع کردند و البته توجیه آنها این بود که نقص و کمبود قطعه 

دارند. سومین چالشی که ایجاد شد،  حضور دوباره سفته بازان در بازار خودرو بود. در حالی که وزارت 
صمت تلاش کرد بازار خودرو به آرامش برسد و ولع مردم برای خرید خودرو با هدف کسب سود و 
سرمایه داری کاهش پیدا کند،  خودروسازان شرایطی را رقم زدند که مردم دوباره نسبت به آینده بازار 

خودرو و قیمت هایی که طی خواهد کرد، دچار ابهام شوند.

   خودروهای ناقص در پارکینگ
در دولت های گذشته موضوع فروش خودرو در حاشیه بازار مطرح و حتی در بلندمدت و کوتاه مدت 
اجرایی شــد. مدیر این نوع فروش، شرکت های خودروساز بودند. هر زمان که قیمت خودرو در بازار 
کاهشــی می شد،  خودروسازان از عرضه محصولات خود کم می کردند و عملًا دوباره به رشد قیمت 
دست پیدا می کردند. لذا هر زمان که خزانه خودروسازان با کمبود منابع مالی روبه رو می شد، از عرضه 
خودروها کاسته می شد. حال در شرایطی که ادعا شده خودروسازان بیش از ۱۳۰ همت،  زیان انباشته 
دارند و برای دریافت وام و تسهیلات به هر دری می زنند چگونه می توان انتظار داشت که عرضه خودرو 
در حاشیه بازار، ترفندی برای گرانی نباشد؟ قاعدتاً در شرایطی که خودروسازان با زیان انباشته روبه رو 
و مدیران فعلی در مدیریت بنگاه های اقتصادی ناتوان هستند،  هر گونه فروش خودرو در حاشیه بازار به 
ضرر ۱۰۰ درصدی مردم و البته به نفع سفته بازان خواهد بود،  چرا که با لابی هایی که دارند می توانند 

خودرو را با قیمت مناسب از خودروساز تحویل بگیرند و با قیمت بسیار بالاتر به فروش برسانند.

  فروش حاشیه، پیشنهاد خودروسازان
روز گذشته معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: این وزارتخانه برای 
جبران زیان خودروسازان با چند پیشنهاد مواجه است؛ از جمله افزایش تولید خودروسازان و فروش 
مازاد تولید در حاشیه بازار که قرار است در این مورد تصمیم گیری شود.منوچهر منطقی اظهار داشت: 
خودروسازان چندین پیشنهاد ارائه کرده اند که عرضه افزایش تولید با ۵ درصد کمتر از قیمت بازار یکی 

از این موارد بوده است. همچنین قرار شده با شورای رقابت در این باره صحبت شود.

  جولان دلال بازی
چندی پیش علی سلیمانی، کارشناس صنعت خودرو نیز با بیان اینکه قطعاً فروش خودرو با قیمت 
حاشــیه بازار توسط خودروسازان، بازار آزاد را بیش از پیش درگیر دلال بازی خواهد کرد، گفت: در 
صورتی که این اتفاق بیفتد نه تنها فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار کم نمی شود، بلکه بیشتر از قبل 
شــده و قیمت ها به صورت روزانه افزایش خواهند یافت. وقتی شورای رقابت قیمت ها را بالا می برد 
بازار بلافاصله واکنش نشــان می دهد. حال اگر قرار باشد خودروساز مانند بازار آزاد خودرو بفروشد 

قطعاً شاهد جهش قیمتی زیادی در بازار خواهیم بود.

   الزام رعایت دستورالعمل ۵۴۳
هفته گذشته،  سخنگوی شورای رقابت با اشاره به اینکه اختیارات شورای رقابت قابل واگذاری نیست 
و همچنان بازار خودرو انحصاری است، گفته بود: مسئول تنظیم بازار خودرو شورای رقابت است و فقط 
تنظیم گر فنی بازار خودرو وزارت صمت است و در حوزه اجرا اختیارات بیشتری پیدا کرده است. سپهر 
دادجوی توکلی، یادآور شده بود: براساس اصلاحات انجام شده، مانند گذشته خودروسازان هزینه های 
تولید را برای سازمان حمایت ارسال کرده و این سازمان براساس دستورالعمل ۵۴۳ شورای رقابت 
محاسبه قیمتی را انجام می دهد. در این مرحله به جای بررسی این موضوع در کارگروه خودرو شورای 
رقابت، مستقیماً سازمان حمایت درخواست ها را در قالب دستورالعمل ۵۴۳ شورای رقابت محاسبه 
و قیمت ها را به معاونت حمل و نقل وزارت صمت برای تأیید و ابلاغ به خودروسازان ارسال می کند.

   قیمت خودرو در بازار عدد ثابتی نیست
مهدی عسگری، نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس نیز درباره فروش خودرو در حاشیه بازار، 
گفت: این روش می تواند به صعودی شدن قیمت در بازار آزاد منجر شود، زیرا قیمت خودرو در بازار 
همواره عدد ثابتی نیست که خودرو در حاشیه آن و ۵ درصد کمتر به فروش برسد، به این معنا که 
در صورتی که قیمت خودرو ۵ درصد زیر قیمت بازار تعیین شــود، به دنبال آن بهای این کالا در 
بازار آزاد نیز افزایش می یابد و این دور باطل ادامه دار خواهد شد و از طرفی هم خودروسازان و هم 
واسطه گران، ذی نفع گرانی خودرو خواهند بود.او ادامه داد: این روش براساس شرایط فعلی نمی تواند 
راهکار مناسبی باشد، اما ذکر این نکته نیز ضروری است، در صورتی که وزارت صمت به دنبال اجرای 
این سیاست است باید به چند نکته توجه کند: در وهله اول خودروسازان باید تیراژ تولید را افزایش 
داده و به تعهدات خود عمل کنند، از سوی دیگر قیمت گذاری باید به نحوی صورت گیرد که بتوانند 
 بتدریج و پلکانی قیمت بازار را به کارخانه نزدیک کنند تا اینکه به یک تعادل منطقی برسد نه اینکه

 بالعکس عمل کنند. 

  بسته تسهیل پروژه های پیشران تهیه شده است
 معاون سیاستگذاری اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: بسته تسهیل پروژه های پیشران تهیه شده که مجموعه ابزارهای وزارت اقتصاد برای کمک به شرکت های تولیدی در آن گنجانده شده است. 

 سومین جلسه کارگروه ملی صنعت دانش بنیان در وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد.
براساس این گزارش در مجموع ۹ هزار و ۵۱۵ شرکت دانش بنیان در کشور وجود دارد که ۶ هزار و 7۶۵ شرکت نوپا، یک هزار و ۹۶۰ شرکت نوآور و 7۹۰ شرکت فناور فعالیت می کنند.

در این جلسه معاونان شرکت های دانش بنیان خواستار رفع موانع پیش روی شرکت های دانش بنیان همچون تعرفه واردات دانش بنیان که تولید داخل دارند، ۲۵ درصد افزایش یابد، ممنوعیت تخصیص ارز ترجیحی به واردات محصولات دانش بنیان که تولید 
داخل دارند، فراهم کردن امکان تهاتر طلب دولت با بدهی بانک ها، پرداخت دیون دولت به شــرکت های دانش بنیان خصوصی با لحظه جریمه تاخیر، خروج دولت از رقابت با بخش خصوصی دانش بنیان و حذف ســقف میزان واردات مواد اولیه شــرکت های دانش 

بنیان فناور شدند. 
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کشاورزی 

رویداد علمی ، ترویجی و 
رقابتی » آب یاران فردا » 

ویژه دانش آموزان بوشهری 
برگزار می شود

کریم حسن پور    |      در شرایطی که فاصله بین تولید گوشت قرمز تا مصرف بسیار زیاد است، واسطه ها در این بین قیمت ها را افزایش می دهند. 

افزایش ۲۲ درصدی تولید گوشت گوساله در پاییز 

   قربان زنگانه مدیر کل تامین اجتماعی استان 
گلستان 

 

هفتمین المپیاد ورزشی مسابقات دارت سازمان تامین 
اجتماعی کشور در گلستان برگزار می گردد ، ۱۲٠ نفر 
از آقایان و ۷۵ نفر بانوان ورزشــکار در این مسابقات با 
همکاری اداره کل تامین اجتماعی گلســتان به رقابت 
می پردازند. گلستان : مومنی - به گزارش روابط عمومی 
اداره کل تامین اجتماعی اســتان گلستان : هفتمین 
دوره المپیاد ورزشی مســابقات دارت سازمان تامین 
اجتماعی کشور به میزبانی این اداره کل برگزار می شود. 
قربان زنگانه مدیر کل تامین اجتماعی استان گلستان 
اظهار داشت:  هدف از برگزاری این رقابت ها پیشرفت 
و بالابردن روحیه همکاران است که این سازمان ارزش 
خاصی هم برای ورزشکاران شاغل دارد تا آنها با انرژی 
مضاعف بتوانند زندگی بهتری داشته باشند. وی تصریح 
کرد: مسابقات سراسری دارت کارکنان سازمان تامین 
اجتماعی کشور توسط سازمان تامین اجتماعی استان 
و با همکاری کمیته دارت هیات انجمن های ورزشــی 
استان گلستان برگزار می شود. قربان زنگانه بیان کرد: 
این مسابقات از ۲۹دیماه و تا ۳ بهمن ماه ادامه خواهد 
داشت و در پایان به نفرات و تیم های برتر، حکم، مدال، 

کاپ قهرمانی و جوایز نقدی اهدا خواهد شد.

  مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان 
شمالی خبر داد:

آمادگی کامل برای تامین بــرق پایدار در زمان 
برگزاری انتخابات

خراســان شــمالی -خبرنگار آوای اقتصاد - اســدالله 
ابراهیمی - زیر ســاخت های شــبکه برق استان برای 
تامین برق پایــدار در زمان برگزاری انتخابات توســط 
این شرکت فراهم شده اســت و با توجه به برنامه ریزی 
صورت گرفته یکصد نیروی فنی زبده، شبکه برق استان 
را در زمان برگزاری انتخابات برای جلوگیری از هرگونه 
خاموشی ناخواسته نظارت می کنند.به گزارش روابط 
عمومی شرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی؛ مدیر 
عامل این شرکت در نشست هماهنگی شهرستان ها با 
اشاره به این که حضور در انتخابات یک وظیفه مهم برای 
همه کارکنان است، با اعلام این خبر خاطر نشان کرد: 
با توجه به موضوع مهم انتخابات در اســفند ماه جاری، 
ضرورت دارد که همه کارکنان در این امر مهم مشارکت 
حداکثری داشته باشــند و سرنوشت کشور را در دست 
خود بگیرند.حسن چاهی با بیان این که تامین برق پایدار 
در زمان برگزاری انتخابات بســیار حائز اهمیت است، 
تاکید کرد: با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 
بیش از ۱٠٠ نیروی فنی زبده به همراه گروه های اجرایی 
این شــرکت، با تمامی تجهیزات برای نظارت بر شبکه 
برق استان در آماده باش کامل خواهند بود.وی با بیان 
این که در سال جاری بیش از چهارصد و ۷٠ میلیارد ریال 
برای نهضت ملی مسکن جذب و هزینه شد، در عین حال 
افزود: با توجه به اقدامات موثر شرکت در زمینه توسعه 
شبکه در استان، بیش از یک هزار و ۷٠٠ میلیارد ریال 
پروژه در این استان به اتمام رسید تا بیشترین خدمات 
به شهروندان استان ارائه شود.مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق خراسان شمالی در پایان خاطر نشان کرد: با 
توجه به این که ۱٠٠ درصد کنتورهای کشاورزی استان 
از راه دور کنترل پذیر شده اســت، برنامه به کارگیری 
کنتورهای هوشمند خانگی در سطح استان با جدیت در 
حال پیگیری است و به زودی همه کنتورهای شبکه برق 

استان از راه دور رویت پذیر خواهد شد.

   نمایشگاه تخصصی ساخت تجهیزات صنعت 
نفت خوزستان آغاز به کار کرد

چهاردهمین نمایشــگاه تخصصی ســاخت تجهیزات 
صنعــت نفت خوزســتان در اهــواز آغاز بــه کار کرد.

چهاردهمین نمایشــگاه تخصصی ســاخت تجهیزات 
صنعت نفت خوزستان با حضور محسن خجسته مهر، 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران،استاندار خوزستان و 
جمعی از مسئولان و مدیران صنعت نفت در اهواز آغاز 
به کار کرد.این نمایشگاه به میزبانی مشترک شرکت  ملی 
مناطق نفت خیز جنوب، شــرکت ملی حفاری ایران و 
شرکت نفت و گاز اروندان با حضور بیش از ۲۸۱ شرکت 
داخلی از ۱۶ استان و بازدیدکنندگان ۶ کشور خارجی 
برگزار می گردد.در این نمایشگاه که از ۲۴ تا ۲۷ دی ماه 
از ساعت ۹ تا ۱۷در محل دائمی شرکت نمایشگاه های 
بین المللی اهواز دایر خواهد بود تازه ترین دستاوردهای 
ساخت داخل در حوزه تجهیزات صنعت نفت و حفاری 
معرفی و به بازدید عموم گذاشــته خواهد شد.گفتنی 
است طبق اعلام معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان 
ریاست جمهوری، وزارت نفت با همکاری با بیش از ۵٠٠ 
شرکت دانش بنیان ضمن تحقق بیشترین تعداد همکاری 
با مراکز دانش بنیان، رتبه نخست را میان دستگاه های 
اجرایی در ساخت بار اول از آن خود کرده است. همچنین 
در میان چهار شرکت اصلی وزارت نفت، شرکت ملی نفت 
ایران بیشترین اهتمام را برای ساخت بار اول داشته است.

ابوالحسن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت : رویداد » آب یاران فردا » با هدف ارائه ایده ها ، ابتکارات ، ابداعات و نوآوری در حوزه آب ، منابع طبیعی و محیط زیست برگزار می شود.  وی بیان کرد : این رویداد 
با شعار » نسبت به آب و نجات زمین بی تفاوت نباشیم » و با هدف مشارکت بیشتر دانش آموزان برای ترویج مصرف بهینه آب شرب اجرایی می شود.  عالی ادامه داد : » چکار کنیم آب پاک و آشامیدنی بد مصرف 
نشه ؟ » ، » چکار کنیم همه از منابع آب محافظت کنند ؟ »، » چکار کنیم مصرف آب در کشاورزی کمتر بشه  ؟ » ، » چکار کنیم رفتار مردم در مصرف آب تغییر کنه ؟ »، » کاهش آب های زیرزمینی را چطور به 
مردم نشان دهیم ؟ » و » چکار کنیم که آب آلوده نشه ؟ » شش سوال طراحی شده برای مسابقه دانش آموزی » آب یاران فردا » است.  وی اضافه کرد : دانش آموزان می توانند در قالب این مسابقه پاسخ های خود 
را از طریق بازی فکری ، ربات ، مدل سازی ، هوشمندسازی ، لوگو سازی ، اپلیکیشن و نانو فناوری ارائه کنند . مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت : رویداد علمی ، ترویجی و رقابتی » آب یاران فردا 
» با رویکرد افزایش سواد آبی دانش آموزان طراحی شده است . عالی بیان کرد : در این رویداد ، دانش آموزان تشویق به درک بیشتر آب و محدودیت منابع آبی می شوند تا از این آب در دسترس ، بهترین استفاده 

برای انسان و طبیعت انجام شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/27
شماره : 1569

آمارها نشان می دهد 
که نیاز سالیانه کشور 
به انواع گوشت قرمز 

نزدیک  به ۹۵۰ هزار تن 
است که بخش عمده آن 

در داخل کشور تولید 
و کسری آن هر ساله 

از محل واردات تأمین 
می شود.

دام ها هر ســاله در فصل های پاییز و بهار زایش های مناســبی دارند که باعث ایجاد جمعیت دامی سبک خوبی در کشور می شود. در نتیجه برای 
فصل زمستان مشکلی در تأمین گوشت قرمز گوسفندی مورد نیاز ایجاد نمی شود.

طبــق آخریــن آمارهــا جمعیــت دامــی ســبک کشــور ۶٠ میلیــون رأس و در بخــش دام ســنگین نیــز جمعیــت دامــی ۴.۵ میلیون 
 رأس اســت کــه بــا زایش هــای جدیــد به طور حتــم این رقــم در دام ســبک بــه ۶۵ میلیــون رأس و در دام ســنگین با احتســاب دام های

محلی به ۵.۵ میلیون رأس رسیده است.
براساس آخرین آمار ارائه شده در مرکز آمار ایران تعداد گاو و گوساله و تولیدات آن در پاییز ۱۴٠۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته 
است به طوری که در پاییز امسال تعداد ۳۴۹ هزار رأس گوساله در دامداری های کشور متولد شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۲ درصد 

افزایش داشته است.
اطلاعــات حاصــل از آمارگیــری اندازه گیــری فصلــی تعــداد و تولیــدات فصلــی دام ســنگین )گاو و گوســاله( کــه توســط مرکــز آمار 
ایــران در آذرمــاه ۱۴٠۲ اجــرا شــد، نشــان می دهد تعــداد گاو و گوســاله موجــود در دامداری هــای کشــور در آذرمــاه ۵,۴۸ میلیون رأس 
 شــامل ۱.۵٠ میلیــون رأس دام اصیــل، ۲.۳۲ میلیــون رأس دام آمیختــه و ۱.۶۶ میلیــون رأس دام بومــی بــوده اســت کــه نســبت بــه 

زمان مشابه سال قبل ۱۱۹ هزار رأس افزایش یافته است.
تعداد گاو و گوساله پروار شده در پاییز سال جاری هم ۴۶۲ هزار رأس برآورد شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵ درصد افزایش یافته است.

بر اساس نتایج طرح آمارگیری کشتار دام کشتارگاه های رسمی کشور در ماه آذر سال جاری، وزن گوشت قرمز عرضه شده انواع دام های ذبح شده 

۳۶هزار و ۸۲۳ تن گزارش شــده، که ســهم گوشت گاو و گوساله بیش از سایر 
انواع دام بوده است.

بر اساس نتایج این آمارگیری، گوشت گاو و گوساله با ۲٠هزار و ۴۳۶ تن، ۵۵.۵ درصد 
 از وزن کل گوشت قرمز عرضه  شده را به خود اختصاص داده است. گوشت گوسفند و

 بــره بــا ۱۲هزارو ۷۱۱ تن، بز و بزغاله با ۲هزارو ۵۶۴ تن، و ســایر انواع دام با 
یکهزارو ۱۱۲ تن، به ترتیب ۳۴.۵ درصد، ۷ درصد و ۳ درصد از وزن کل گوشت 

قرمز عرضه شده را به خود اختصاص داده اند.

 کمبودی در دام سنگین در کشور وجود ندارد
قیمت گوشــت قرمز در ماه های گذشته بالا رفته است. سید احمد مقدسی 
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی گاوداران، با اشاره به افزایش ۲۲ درصدی تولید 
گوســاله در پاییز امسال گفته است: »کمبودی در دام سنگین در کشور وجود 

ندارد که افزایش تولید، آن را جبران کند.
 بنابراین افزایش قیمت دام و گوشت نیز به میزان تولید ارتباطی ندارد، یعنی 
کمبود دام منجر به افزایش قیمت نشده است. از طرفی فصل زایش گاو نیز در 

پاییز بوده و این امری طبیعی است.«
آمارها نشــان می دهد که نیاز سالیانه کشور به انواع گوشت قرمز نزدیک  به 
۹۵٠ هزار تن اســت که بخش عمده آن در داخل کشور تولید و کسری آن هر 

ساله از محل واردات تأمین می شود.
وزارت جهاد کشــاورزی برای تنظیم بازار گوشــت قرمز اقدام به واردات دام 
زنده کرد. این اقدام باعث شــد قیمت گوشــت قرمز از اواخر شهریور با شتاب 
گرفتــن رویه واردات گوشــت گرم، کمابیش ثابت بمانــد و تا حدودی کاهش 
قیمــت را نیــز در مهرماه تجربه کرد، ضمن اینکه این واردات براســاس اعلام 
وزارت جهــاد کشــاورزی همچنان ادامه دارد و قرار اســت تا پایان ســال نیز 
تداوم داشــته باشــد، بنابراین افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار موقتی است 
 و بــا افزایش واردات گوشــت قرمز به کشــور از مبــادی گوناگون و همچنین

 عرضه گوشت تولید قراردادی که توسط عشایر صورت می گیرد انتظار می رود 
شاهد کاهش قیمت گوشت قرمز باشیم.

با توجه بــه آخرین اطلاعات مرکز آمار، نمی توان علت افزایش قیمت دام و 
گوشت را کمبود گوشت عنوان کرد بلکه بالا بودن قیمت نهاده های دامی و حضور 
واسطه ها یکی از دلایل تأثیرگذار در گران شدن گوشت قرمز قلمداد می شود. این 
در حالی است که قیمت جهانی نهاده ها همچون قیمت ذرت علوفه ای، کنجاله 
ســویا و یونجه افزایش یافته در شرایطی که ۷٠ درصد قیمت تمام شده شیر و 

گوشت نیز مربوط به نهاده ها است.
در شــرایطی که فاصله بین تولید گوشــت قرمز تا مصرف بسیار زیاد است، 
واســطه ها در این بین قیمت ها را افزایش می دهند. سید احمد مقدسی رئیس 
هیأت مدیره انجمن صنفی گاوداران هم هر کیلو دام زنده سنگین برای دامداران 
را ۲۲٠ هزار تومان اعلام کرده است که بر این اساس گوشت گوساله نباید بیش 
از ۴۹٠ تا ۵٠٠ هزار تومان به دست مصرف کننده برسد. اقدامات دولت همچون 
خرید قراردادی، واردات دام پرواری و عرضه مستمر نهاده های دامی در سامانه 
بازارگاه در پایداری صنعت دامی مؤثر است و انتظار می رود این حمایت ها از این 
صنعت تداوم داشته باشد. با توجه به عرضه دام در کشتارگاه ها ولی هنوز اثری 
از ارزان شــدن قیمت گوشن به وجوئد نیامده است  ولی اگر این روند و عرضه 
گوشت در میادین ادامه دار باشد قطعا تاثیر خود را بر ارزان شدن قیمت گوشت 

و همچنین متعادل شدن قیمت خواهد گذاشت .

ضرورت اجرای پر قدرت طرح گردشگری جزیره آشوراده

پروژه های عمرانی شهرداری در مسیر پیشرفت؛ عملیات سنگفرش بازار قدیم بوشهر آغاز شد 

یادداشت مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران به مناسبت برگزاری چهاردهمین نمایشگاه تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت 

استاندار گلستان اظهار کرد: طرح گردشگری آشوراده با توجه به دستورات پیشین 
و بازدید دوباره دکتر رئیسی ضروری است با شدت و قدرت ادامه پیدا کند.

گلســتان : مومنی |  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گلستان دکتر علی 
محمد زنگانه امروز شنبه ۲۳ دی در جلسه فوق العاده شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
ضمن تبریک حلول ماه رجب و ولادت با سعادت حضرت امام محمد باقر علیه السلام 
تصریح کرد:تمام دستگاه های که برای آنها در طرح گردشگری جزیره آشوراده وظیفه 
مندی تعیین شده با همان شدت روزهای منتهی به سفر رئیس جمهور به استان کار 

خود را ادامه دهند و دستگاه و ماشین آلات خود را از جزیره خارج نکنند.
وی افزود: ادامه فعالیت ها در روســتای آشوراده، اجرای موزه و اکواریوم، توجه به 
اردوگاه و قلعه روس ها با قدرت ادامه یابد و اجرای طرح گردشــگری در محدوده ۲۲ 

هکتاری با محوریت صندوق محیط زیست ادامه یابد.
وی افزود: از نقد استقبال می کنیم و سعه صدر داریم و از مدیران خواسته ایم که 
شکایتی را صورت ندهند اما حرف هایی که حقوق مردم را زیر پا می گذارند را بر نمی 

تابیم چرا که ما برای استیفای حقوق مردم ایستاده ایم و از دستگاه های نظارتی هم 
می خواهیم در مسیر احقاق حقوق مردم ، حمایت گر دستگاه های اجرایی باشند.

اســتاندار گلستان تاکید کرد: ادامه پروژه های زهکشی با الگوی آب منطقه ای با 
قدرت ادامه یابد. 

وی خاطر نشان کرد: تا کنون در طرح آبرسانی امام حسن مجتبی )ع( ۳۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته ایم و از ۴۳۲ روستا به ۶۲ روستا آب آشامیدنی سالم رسیده 

و تلاش ما ارتقا این رقم با تمام توان است.
دکتر زنگانه یادآور شــد: آب منطقه ای موظف است برنامه عملیاتی افتتاح مدول 
اول سد نرماب را تا انتهای سال ۱۴٠۳ ارائه نماید و در شرایطی که توجه مدیران ملی 
به این پروژه افزایش یافته بتوانیم با حمایت های مالی هر چه ســریعتر این سد را به 
بهره برداری برسانیم.وی گفت: برنامه توسعه شرکت های دانش بنیان در حوزه های 

مختلف چه به لحاظ توسعه کمی و کیفی ارائه شود.
اســتاندار گلســتان تصریح کرد: بهره گیری از فضاهای مازاد دستگاه ها در جهت 
توسعه کتابخانه ها مورد نظر دستگاه ها باشد و پروژه های نیمه تمام کتابخانه ای در 

اولویت تخصیص اعتبار باشند.

عملیات اجرایی پروژه سنگفرش بازار قدیم بوشهر توسط معاونت عمرانی شهرداری 
در قالب ســه زیرپروژه آغاز شــد که با پایان یافتن این پروژه، بازار خرمافروشان، بازار 

میوه فروشان و بازار صفا در مرکز شهر سنگفرش می شوند.
 بــه گــزارش مدیریــت ارتباطــات و امــور بین الملــل شــهرداری، شــهردار 
بندر بوشــهر بــا اعلام ایــن خبر گفت: پروژه ســنگفرش بــازار قدیم بوشــهر در 
 امتــداد پــروژه ســنگفرش بافــت قدیم صــورت گرفته و بر اســاس پیمــان، در

 نیمه اول سال آینده به اتمام می رسد.
 حسین حیدری با اشاره به پروژه های فعال شهرداری در حوزه عمرانی خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر پروژه هایی نظیر احداث راســتگرد ورودی شهر جهت کاهش بار 
ترافیکی میدان الغدیر، انجام فوندانسیون پرچم در میدان الغدیر واقع در ورودی شهر، 
ساخت میدان شهید مطهری زیر تقاطع سردار شهید سلیمانی، گذر موسوم به مرکز 
تحقیقات جهاد کشاورزی از پارک دانشجو به بیمارستان سلمان فارسی، گذر خواجه ها 

منتهی به بیمارستان سلمان فارسی، احداث پیاده روی سلامت واقع در خیابان فنس 
در حال اجراست که از پیشرفت فیزیکی قابل قبولی برخوردارند.

 حیــدری در ادامــه از بهســازی ابنیه هــای تاریخــی بافت قدیــم و همچنین 
بهســازی چمن هــای مصنوعی محلات شــهر خبــر داد و تصریح کرد: بازگشــایی 
گذرهــای پرتــردد نظیــر گذر شــهدای توحیــد، اصــلاح هندســی خیابان ها در 
مناطــق یک و دو، لبه گذاری، زیرســازی و آســفالت کوچه های محــلات جنوبی، 
 تکمیل کمپ ســگ های بلاصاحــب، تکمیل فازهای بعدی آرامســتان وادی الرحمه

 )راه اندازی قطعه جدید، تکمیل سالن چند منظوره و...(، دیوارکشی کارخانه آسفالت 
و... از جمله فعالیت ها و پروژه های در حال اجرای معاونت عمرانی شهرداری با همکاری 

شهرداری های مناطق است.
 گفتنی اســت، هم اکنون ده ها پروژه زیربنایی دیگر همچون روکش آسفالت باند 
برگشت میدان حر به سمت تقاطع آزادی نیز با تعیین پیمانکار در حال تجهیز کارگاه 
هســتند که با شــروع فعالیت، از طریق کانال های ارتباطی شهرداری به اطلاع عموم 

شهروندان خواهد رسید.

 دکتر حمیدرضا گلپایگانی در یادداشتی به مناسبت برگزاری چهاردهمین نمایشگاه 
تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان گسترش تعامل و همکاری جامعه 
علمی و مراکز دانش بنیان را با شرکت های تخصصی صنعت نفت و حفاری خواستار شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی حفاری ایران در متن یادداشت دکتر گلپایگانی 
آمده است : 

ایران امروز در مســیر توسعه و استقلال صنعتی در زمینه های مختلف، گام های 
مهم و اســتواری بر می دارد که آثار آن را می توان در گســترش تعامل و همکاری 
جامعه علمی و دانشگاهی با صاحبان صنایع و شرکت های مادر تخصصی مشاهده کرد. 
 چهاردهمین نمایشــگاه تجهیزات صنعت نفت خوزســتان نیز بــه مثابه ابزاری 
کارآمــد ضمن تســهیل تحقق فرآینــد ارتباط یاد شــده، به اعتقاد کارشناســان 
فرصــت مناســبی برای تقویــت رونق اقتصــادی اســتان و تبیین دســتاوردهای 
 تعامل مســتمر صنعت نفت و حفاری با مراکز دانش بنیان و ســازندگان اســت که 
برنامــه ریــزان امر باید از این فرصت نهایت بهره را بــرده و ضمن افزایش تعاملات و 
همکاری های درون بخشــی و بین بخشی با رصد مشــکلات و چالش ها موجود برای 

یافتن راهکارهای ممکن تلاش کنند. 
در همین ارتباط یکی از اهداف حضور شــرکت ملی حفاری ایران در این رویداد 
برجســته اقتصادی، برگزاری نشســت های مشترک تخصصی با سیاستگذاران بومی 

سازی و سازندگان تجهیزات صنعت حفاری است که از سراسر ایران گرد هم آمده اند 
تا از این رهگذر از نقاط قوت و ضعف، محدودیت ها و دغدغه های موجود اطلاع یافته 
و ضمن بیان نیازهای خود در ســایه تضارب آرا راه حل های مناســبی برای رفع این 
مشکلات پیشنهاد نماید. یکی دیگر از اهداف مهم برگزاری نمایشگاه با توجه به شعار 
تعیین شده تکمیل زنجیره های ارزش برای تولید پایدار ملی است؛ موضوعی که پیش 

نیاز آن توجه بیش از پیش به اقتصاد دانش بنیان و تحقق مســایلی همچون امنیت و 
رفع موانع سرمایه گذاری، بهبود فضای کسب وکار، تعیین جایگاه مراکز دانش بنیان در 
اقتصاد کشــور و تقویت مناسبات و گسترش ارتباطات تجاری این مراکز با شرکت ها 

و بنگاه های اقتصادی را می طلبد. 
خوشبختانه با روی کار آمدن دولت سیزدهم حمایت بسیاری از شرکت های دانش 
بنیان صورت گرفته است که از آن جمله می توان به واگذاری فضا برای تاسیس پارک 
های علم و فناوری، واگذاری تســهیلات با نرخ بهره پایین و تسهیل مجوزهای کسب 

و کار اشاره داشت. 
البته باید به این نکته توجه داشت که لازمه خروج از اقتصاد تک محصولی عملی 
شدن صادرات تولیدات سازندگان داخلی در افق بلند مدت است که تحقق این مهم 
در گرو کیفیت گرایی اســت لذا شرکت های دانش مبنا برای جذب مشتریان جدید 

باید ارائه خدمات مطلوب و تولید کالای با کیفیت را سرلوحه کار خود قرار دهند. 
در خاتمه مراتب تشکر و سپاس خود را از همه متولیان برگزاری این رویداد صنعتی 
و مهندسان و متخصصانی که سخاوتمندانه و متعهدانه دانش تخصصی خود را در فرآیند 
ســاخت در اختیار شــرکت های دانش بنیان قرار می دهند ابراز داشته و امیدوارم تا 
با یاری خداوند منان و در پرتو همت اندیشــمندان، کارآفرینان و متخصصان مؤمن و 

متعهد بتوانیم در اعتلای اقتصاد ایران اسلامی سهم خود را ادا نماییم.

استاندار گلستان در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان؛
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مصادیق معروف و منکر 
 دستگاه های اجرایی
 احصاء شود  

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر سیستان و بلوچستان گفت: ضرورت دارد تا هر اداره مصادیق معروف و منکر عمومی و تخصصی خاص خود را تدوین و اجرایی نمایند.  
به گزارش محسن تازه روز از سیستان و بلوچستان؛ محسن اکبری در دیدار با علی رحمتی مدیرکل ثبت احوال استان اظهار کرد: احصاء موارد امر به معروف می تواند نقاط قوت را تقویت و نقاط ضعف را مرتفع 

کند و باعث پیشرفت آن مجموعه شود.  
وی افزود: اجرای دقیق و علمی و عملی امر به معروف و نهی از منکر منجر به تربیت و کادرسازی نیروهای تراز انقلاب می شود که هر کدام با شاخصه هایی که دارند می توانند بهترین الگوی عملی و اخلاقی 

برای تحقق امر به معروف و نهی از منکر در اداره محل خدمت و در جامعه شوند.  
وی تاکید کرد: این نکته نیز نباید فراموش شود که اقدامات سلبی و برخوردهای غیرلسانی بر عهده حاکمیت است که در چارچوب قانون انجام می دهند اما مردم پس از بهره گیری آموزش های لازم عمومی و 

تخصصی می توانند در حوزه ایجابی نسبت به ادای دین و تکلیف خود اقدام کنند.  

الهام صالح      |     وزیر نیرو، ورود خیرین به آبرسانی روستایی را امری مبارک و ارزشمند که باید فراگیر شود، برشمرد و گفت: شرایط 
اقلیمی و بارشی کشور می طلبد که آبرسانی در کشور به یک روند مستمر و دائمی تبدیل شود و همواره موردتوجه قرار گیرد.

  برگزاری جشــنواره غــذا در مخابرات منطقه 
هرمزگان به نفع کودکان سرطانی

  

درآســتانه میلاد فرخنده حضرت فاطمه)س( جشنواره 
خیریه غذا به نفع کودکان ســرطانی در مخابرات منطقه 

هرمزگان برگزار شد
به گزارش روابط عمومی و ارتباطــات مخابرات منطقه 
هرمزگان همزمان با میلاد باسعادت فاطمه زهرا)س( به 
همت اداره رفاه و حوزه روابط عمومی  و با همکاری موسسه 
خیریه ساحل خلیج فارس ، جشنواره خیریه غذا به نفع 
کودکان سرطانی درمحوطه مخابرات منطقه هرمزگان 

برگزار شد. 
در این جشنواره، که با هدف گسترش روحیه خیرخواهی 
و نیکوکاری در بین کارکنان و کمک به تامین هزینه های 
درمانی کودکان مبتلا به سرطان برگزار شد، بانوان مخابرات 
منطقه نیز با تهیه غذا و فــروش آن در تامین هزینه های 

درمانی کودکان مبتلا به سرطان  سهیم شدند .
گفتنی است این جشنواره تاکنون چندین بار در مخابرات 
منطقه هرمزگان برگزار شــده که توانســته گوشه ای از 

هزینه های درمانی این موسسه را تامین کند.

  ظرفیت تولید آب شیرین کن سیریک به ۴ هزار 
متر مکعب افزایش یافت

ظرفیت تولید آب شیرین کن سیریک با راه اندازی واحد 
جدید به چهار هزار متر مکعب در شبانه روز افزایش یافت.

عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان گفت: با راه اندازی واحد ســوم آب شیرین کن 
سیریک با ظرفیت ۱۵۰۰ متر مکعب در شبانه روز، ظرفیت 

تولید آب در این سایت به ۴ هزار متر مکعب رسید.
وی با بیان اینکه ظرفیت تولید این آب شیرین کن تا پیش 
از راه اندازی واحد سوم، ۲ هزار و ۵۰۰ متر مکعب بود، ابراز 
امیدواری کرد: کمبود آب شهر سیریک با وارد مدار شدن 

این ظرفیت مرتفع شود.
حمزه پور، اعتبار هزینه شده توسط سرمایه گذار پروژه را 

۲۰۰ میلیارد ریال عنوان کرد.

  ایجاد ۲ شــهرک صنعتی انرژی خورشیدی در 
کرمانشاه تصویب شد

  مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای کرمانشاه با اشاره به 
تلاش های دولت برای توسعه نیروگاه های خورشیدی در 
کشور با صدور مجوز بیش از ۱۰ هزار و ۲۰۰ مگاوات برق؛ از 
تصویب راه اندازی ۲ شهرک صنعتی انرژی خورشیدی در 
شهرستان های هرسین و گیلانغرب استان کرمانشاه خبر 
داد. جعفر الفتی نیا توضیح داد: در این شهرک های صنعتی، 
زمین برعکس شهرک های صنعتی دیگر که برای راه اندازی 
واحدهای تولیدی قطعه بندی می شود؛ برای سرمایه گذاری 
در احداث نیروگاه های خورشیدی قطعه بندی می گردد. 
وی تصریح کرد: ابتدا زمین مساعد برای راه اندازی نیروگاه 
خورشیدی در این شهرستان ها را باید شناسایی و سپس 
با هم افزایی با دیگر ارگان ها مانند اداره کل منابع طبیعی و 
جهاد کشاورزی تملک نماییم بعد از آن در طی تفاهم نامه 
ای با شرکت شــهرک های صنعتی زیرساخت ها را برای 

ورود سرمایه گذاران فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای کرمانشاه در ادامه گفت: 
زمین از نظر تابش نور خورشید و شیب دار بودن باید مساعد 
و همچنین به شبکه برق نزدیک باشد تا بتوانیم برای احداث 

نیروگاه خورشیدی در آنها اقدام کنیم.
الفتی نیا در ادامه همچنین از تفاهم نامه احداث ۲ نیروگاه 
۶۰ مگاواتی و ۲۰ مگاواتی با شرکت مانا انرژی در استان 
کرمانشــاه خبر داد و گفت: مجوز احداث این ۲ نیروگاه 
خورشیدی صادر شــده و با شــرکت مانا انرژی قرارداد 
احداث تضمینی آن نیز بسته شده است. وی افزود: طبق 
برنامه ریزی های انجام شده کار احداث این نیروگاه های 
خورشیدی خردادماه ســال آینده آغاز می شود.الفتی نیا 
اظهار کرد: در حال حاضر فقط یک نیروگاه ۹۰ کیلو واتی 
خورشیدی در جاده سراب نیلوفر در کرمانشاه فعال و برق 
تولید می کند.این مســئول همچنین گفت: ۲ نیروگاه 
کوچک مقیاس یک مگاواتی خورشــیدی در شهرستان 
صحنه توسط بخش خصوصی و شرکت توزیع نیروی برق 
استان نیز در دست اجرا است.الفتی نیا در ادامه یکی از طرح 
های توسعه برق خورشیدی را نصب پنل های خورشیدی 
در پشت بام خانه ها اعلام کرد و افزود: در حاضر این طرح 
در کمیته امداد و شرکت توزیع نیروی برق استان در حال 

اجرا است. 

وی با توضیح اینکه هر ساختمانی مناسب نصب پنل های 

 روستاهای زیادی در 
کشور وجود دارد که 

نیازمند اجرای پروژه های 
آبرسانی با هدف تامین آب 

پایدار هستند. 

آبرسانی باید به فعالیتی مستمر و دائمی تبدیل شود

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/10/27
شماره : 1569

علی اکبر محرابیان در آیین گشایش رسمی مجمع خیرین آب رسان کشور، افزود: مجمع خیرین آب رسان یکی از نهادهای 
بسیار مهم در صنعت آب کشور است که آبرسانی به روستاها و مناطق محروم کشور را هدف گذاری کرده و ازاین حیث از اهمیت 

بسیار بالایی برخوردار است.
توجــه  کانــون  در  آن  توســعه  و  روســتایی  شــرب  آب  تامیــن  از  حمایــت  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 
از طریــق  آن  توســعه  بــه  و کمــک  روســتاهای کشــور  گفــت: حفــظ  دارد،  قــرار  آب رســان   مجمــع خیریــن 
تامین آب پایدار به معنی حفظ اقتصاد ملی، افزایش تولید، افزایش اشتغال و تضمین معیشت جامعه است و در این  بین آبرسانی 

به این روستاها با توجه  به اقلیم متنوع کشور و پراکندگی موجود، کار بسیار دشواری است که در 
این زمینه استفاده از ظرفیت و همراهی خیرین ضرورت دارد.

وزیر نیرو ضمن یادآوری زحمات فراوانی که در طول دهه های گذشته در خدمت به محرومان 
و روستاها انجام شده است، ادامه داد: شرایط اقلیمی و بارشی کشور می طلبد که موضوع آبرسانی 

به یک امر مستمر و دائمی تبدیل شود و همواره مورد توجه قرار گیرد.
محرابیان با بیان اینکه پیش  از این، خیرین فعالیت های گســترده ای در حوزه مدرسه ســازی، 
بیمارستان ســازی و خانه سازی داشتند، اما ورود این عزیزان به حوزه آبرسانی یک اقدام ارزشمند 
و مبارک اســت، خاطرنشان کرد: تشکیل مجمع خیرین آب رسان گامی بلند در مسیر آبرسانی به 
روستاهای محروم کشور است که با همت انسان های بزرگ به جریان افتاده و امیدواریم آثار مطلوب 

آن در حوزه توسعه روستاهای کشور روزبه روز بیشتر نمایان شود.
وی گفت: فعالیت خیرین آب رسان باید به خوبی اطلاع رسانی شود تا همگان حتی ایرانیان ساکن 
در خارج از کشور که توسعه مناطق محروم برایشان مهم است، از اهمیت این اقدام باخبر و برای 

کمک به این مجمع پیشقدم شوند.
وزیر نیرو ادامه داد: راه اندازی یک روابط  عمومی موثر و فعال که بتواند فعالیت های عام المنفعه و 
خیریه این مجمع را به اطلاع عموم ایرانیان چه در داخل و چه در خارج کشور برساند، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است که می تواند به توسعه فعالیت های مجمع کمک شایانی کند.
محرابیــان با تاکید بر اینکه همه ارکان دولت، وزارت نیرو و آب و فاضلاب کشــور در خدمت 
مجمع خیرین آب رسان خواهند بود، گفت: ما به عنوان مسوولان آبرسانی کشور وظیفه داریم انجام 
چنین فعالیت هایی را ارج نهاده و از آن پشــتیبانی کنیم تا آبرســانی به پروژه ها در بهترین حالت 

ممکن انجام شود.
وی با بیان این که فعالیت مجمع خیرین آب رســان باید فراگیر شود، افزود: روستاهای زیادی 
در کشور وجود دارد که نیازمند اجرای پروژه های آبرسانی با هدف تامین آب پایدار هستند و برای 
تحقق این هدف مهم نیاز داریم از ظرفیت خیرین سراسر کشور، حتی شهروندانی که کمک های 

اندکی می توانند برای این پروژه ها اختصاص دهند، بهره ببریم.
وزیر نیرو ضمن اشــاره به هدف گذاری دولت سیزدهم برای آبرسانی به ۱۰ هزار روستا، گفت: 
این گام بلند با همکاری بخش های مختلف از جمله خیرین آب رســان در جریان است و اقدامات 
بســیار ارزشــمندی در این حوزه رقم خورده است که نیاز است با همکاری و تعامل همه بخش ها 

در مدت کوتاه به پایان برسد.
محرابیــان اضافه کــرد: اگرچــه آبرســانی بــه ۱۰ هزار روســتا اقدام بســیار ارزشــمندی 
اســت، امــا مهم تــر و ارزشــمندتر از آن اســتمرار و دائمــی شــدن پروژه هــای آبرســانی 
 اســت کــه می توانــد تضمین کننده تامیــن آب پایــدار در مناطــق مختلف کشــور باتوجه به 

شرایط اقلیمی و بارش های موجود باشد.
وی با مقایســه گستردگی و نسبت دسترسی به آب شرب ســالم در ایران و میانگین جهانی، 
بیان داشت: بر اساس گزارش مجامع بین المللی، جایگاه شاخص آبرسانی در ایران نسبت به بسیاری 
از کشورهای جهان از گستردگی و کیفیت بالاتری برخوردار است، اما بر اساس معیارهای داخلی 
تا نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم که لازم است تلاش های بیشتری انجام دهیم تا سطح رفاه و 

رضایت عمومی را در این حوزه افزایش دهیم.

بومی سازی مولفه های چهارگانه انتخابات اعم از امنیت، مشارکت، رقابت و سلامت 

طرح ملی آزادراه چالوس-رامسر چه زمانی اجرایی می شود؟

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛دبیر ستاد انتخابات اســتان عنوان کرد: در حوزه بومی سازی 
مولفه های چهارگانه انتخابات اعم از امنیت، مشارکت، رقابت و سلامت، بومی سازی و به وزارت 

کشور ارسال شده است
»سعید رســتگاری« درجمع اصحاب رسانه اســتان یزد با بیان اینکه فرآیند انتخابات مجلس 
خبرگان با قانون جدید به حدود ۱۱۹ روز افزایش یافته اســت.تصریح داشت : بر اساس قانون 
جدید مصوب مجلس شورای اسلامی فرآیند دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 

به صورت رسمی از ۱۵ مرداد ۱۴۰۲ آغاز گردیده است .
وی افزود : براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی و الزام کردن پیش ثبت نام برای کاندیداهایی 
که قصد کاندیداتوری دارند بازه زمانی فرآیند انتخابات از ۹۰ روز در گذشته به ۲۰۹ روز افزایش 

یافته است.
دبیر ستاد انتخابات استان از تدارک 8۵3 شعبه اخذ رای و تعداد ۶۲۶ شعبه شهری و ۲۲7 شعبه 
روستایی و همچنین  ۶7۰ شعبه ثابت و ۱73 شعبه سیار و 7 شعبه نیز مربوط به اقلیت زرتشتیان 

دراستان خبر داد واضافه کرد ممکن است این تعداد افزایش یا کاهش یابد.
رســتگاری با اشــاره به برگزاری انتخابات در تمام شــعب اســتان به صورت آنلاین و برخط، 
خاطرنشان کرد: براســاس ماده ۱۱ قانون جدید انتخابات داشتن شناســنامه در قانون جدید 
انتخابات از الزامات اخذ رای نیست و هموطنان می توانند با هرگونه مدرک هویتی اعم از کارت 

ملی، گواهینامه و پاسپورت و غیره در انتخابات مشارکت داشته باشند.
این مقام مسئول با بیان اینکه انتخابات مجلس خبرگان رهبری در استان یزد تنها در یک حوزه 

اصلی که فرمانداری یزد است برگزار می شود اظهار داشت : انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی در استان یزد در چهار حوزه اصلی و ۲۱ حوزه فرعی برگزار می شود.

دبیر ستاد انتخابات استان از تشکیل 8 کمیته جانبی ذیل ستاد انتخابات استان تشکیل و تاکنون 
بالغ بر ۲۰ جلسه توسط ستاد انتخابات استان در رابطه با موضوعات مختلف خبر داد وافزود : در 
راستای بومی سازی چهار مؤلفه که مد نظر مقام معظم رهبری در زمینه برگزاری انتخابات بوده 
است جلساتی با تمام شهرستان ها به صورت جداگانه برگزار و مسائل و مشکلاتی که در زمینه 

انتخابات گذشته وجود داشته است احصا شد.

رستگاری با اشاره به تشکیل جلسات مشترک ستاد انتخابات استان با ستادهای شهرستانهای 
تابعه، تصریح کرد: نسبت به آسیب شناسی انتخابات گذشــته نیز اقدام و ایرادات احصا شده و 
در جهت رفع آنها نیز اقداماتی صورت گرفته است و موارد کشوری نیز به ستاد انتخابات کشور 

اعلام شده است
وی در ادامه بیان داشت : تمام مشکلات و مواردی که مربوط به استان یزد بوده است برطرف و 
مواردی که مربوط به وزارت کشور بوده اســت نیز به صورت کتبی به مسئولان مربوطه منتقل 

شده تا این مشکلات برطرف شود.
دبیر ستاد انتخابات استان عنوان کرد : ۱۴ هزار نفر در کل استان اعم از عوامل اجرایی، نظارتی، 
امنیتی و غیره وظیفه برگزاری انتخابات در ۲۵ حوزه انتخابیه اصلی و فرعی اســتان را برعهده 

دارند.
  رستگاری  مهلت و بازه زمانی تبلیغات نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی از سوم تا نهم 
اسفندماه اعلام کرد و گفت : در مورد انتخابات شورای خبرگان رهبری دو هفته قبل از انتخابات 
برای تبلیغات داوطلبان منظور شده است و با تبیلغات پیش از موعد و تخلفات انتخاباتی از طریق 

ستاد پیشگیری از تخلفات انتخاباتی در استان برخورد می شود.
دبیر ستاد انتخابات استان بابیان اینکه آمارهای اعلامی در مورد رای اولی ها از سوی دستگاه های 
به غیر از ثبت احوال مانند آموزش و پرورش تقریبی است تصریح داشت : آمار واجدین شرایط 
و رای اولی ها تقریباً حدود دو هفته قبل از انتخابات توســط وزیر کشــور به استانداران اعلام 

خواهد شد .

جمعی از مردم در دیدار با مدیران کل دستگاه های اجرایی در دفتر غرب استانداری مازندران در 
نوشهر با اشاره به مصوبه احداث آزاد راه چالوس - رامسر در دولت سیزدهم خواستار تسریع در 

اجرای این طرح ملی باهدف رفع مشکل ترافیک غرب استان شدند.
 انشعابات چهارگانه، تغییرکاربری، تسهیلات بانکی بیشترین درخواست متقاضیان دیدار مردمی 
امروز با مدیران کل نهادهای اجرایی در دفتر غرب استانداری مازندران در نوشهر اعلام شد اما 
شماری از آنان در حاشیه این دیدار در گفت و گو با خبرنگار ایرنا ترافیک را معضل اساسی زمان 

حاضر این خطه غربی استان برشمردند.
غرب مازندران ۲۱ شهر، هزار و ۱۵۰ روستا و هفت شهرستان و افزون بر یک میلیون فر جمعیت 
دارد. نور. نوشهر، چالوس، کلاردشت، عباس آباد، تنکابن و رامسر در غرب مازندران واقع شدند 

که سالانه پذیرای میلیون ها مسافر و گردشگر داخلی و خارجی است.
آزادراه چالوس-رامسر ادامه آزادراه تهران- شمال بوده که با ساخت آن بسیاری ازچالش های 
مربوط در غرب مازندران رفع می شود، هیات دولت مهر سال گذشته با تأمین مالی این طرح ملی 
موافقت کرد و وزیر راه و شهرسازی در سفر هفته اوایل سال جاری به غرب مازندران گفته بود که 

به زودی عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
هیات دولت در جلسه بیست و هفتم مهر به منظور تسریع در آغاز عملیات اجرایی فرآیند تأمین 
مالی پروژه آزادراه چالوس- رامسر، با صدور مجوز به وزارت راه و شهرسازی برای انعقاد قرارداد 
با »شــرکت احداث، نگهداری، بهره برداری و انتقال آزادراه چالوس - رامســر« به سهامداری 
کنسرسیوم بانک های مســکن، ملی، ملت، تجارت، صادرات، ســینا، کارآفرین و گروه کاپداج 

)شامل شرکت های پرلیت، استراتوس، جهان پارس، آبادراهان پارس و دیداس( موافقت کرد.
دولت مردمی سیزدهم همچنین برای این پروژه مهم زیرســاختی آزاد راه چالوس - رامسر در 
بودجه ۱۴۰۱ ردیف اعتبــاری در نظر گرفت تا اهالی منطقه طعم شــیرین تصمیم جهادی را 

بچشند و روز به روز به حل مشکلات عدیده ای این منطقه امیدوارتر شوند.
آزاد راه چالوس - رامسر در مسیر کناره ۹۲ کیلومتر طول دارد که غرب مازندران با اجرای این 
طرح ملی برای همیشــه با معضل مهم ترافیک در این منطقه گردشگرپذیر کشور خداحافظی 
خواهد کرد.دولت مردمی ســیزدهم که از همان آغاز فعالیت با هدف رفع مشــکلات و تامین 
نیازهای ملت با همت جهادی پا به میدان کار گذاشــته اســت که تاکنون احداث مرکز تجزیه 

و مبادلات پستی در نوشهر، ایجاد بزرگترین شهر ســلامت کشور در رامسر، تسریع در احداث 
بیمارستان فوق تخصصی تنکابن، گازرسانی به مناطق کوهستانی، احیای مرکز مطالعات ماهیان 
سردآبی کشور در تنکابن، ایجاد دانشکده علوم پزشکی در غرب مازندران و صدور مجوز پروازهای 
خارجی در فرودگاه رامسر از جمله اقدامات دولت سیزدهم در منطقه غرب مازندران است که 

اهالی را نسبت به حل مشکلات زیرساختی هفت شهرستان غربی استان امیدوار کرده است.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در سفر چهارم خرداد سال جاری به غرب مازندران درباره 
آخرین وضعیت طرح ملی آزاد راه ساحلی چالوس - رامسر گفته بود با توجه به گردشگرپذیری 
و ورود چشمگیر مسافران و گردشگران اجرای این طرح جزو نیاز های ضروری این منطقه است.

شماری از شهروندان دیدار مردمی امروز دفتر غرب استانداری مازندران در نوشهر ترافیک شهری 
را یکی از معضلات اساسی این منطقه گردشگرپذیر مازندران دانستند که این چالش هرساله به 
ویژه در روزهای تعطیل حادتر می شــود اما این شهروندان تامین زیرساخت ها از جمله احداث 

آزاد راه چالوس-رامسر را راهکار رفع مشکلات دیرینه این منطقه می دانند.
غرب مازندران با جلوه بی نظیر طبیعی و تاریخی به بهشــت گردشــگران داخلی شهرت دارد، 
منطقه ای که همواره در ایام تعطیلات و مناســبت ها میزبان میلیون ها مسافران بوده و سال ها 
است با امکانات محلی خدمات ملی ارایه می کند.به تاکید اهالی غرب مازندران، زیرساخت های 
خدماتی اعم از آب، گاز، برق، راه و مخابرات برای جمعیت ثابت اهالی افزون بر یک میلیون نفری 
منطقه تعریف شده است، تامین و تقویت زیرساخت های منطقه با هدف پاسخگویی به جمیعت 

شناور این منطقه نگاه دولت و مجلس را می طلبد.

دبیر ستاد انتخابات استان یزد خبر داد
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 وزیر کشور از اجرای طرح های مهم در سیستان و بلوچستان خبر داد و گفت: آب موضوع اصلی و همیشگی این استان بوده که در دولت سیزدهم اقدامات خوبی در این حوزه رقم خورده است.
احمد وحیدی در حاشیه سفر به سیستان و بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهارکرد: در این استان طرح های مهمی مانند آب، تجارت مرزی، راه، تولید، توسعه کشاورزی، دامداری و دامپروری و توسعه 

تجارت در دستورکار و پیگیری قرار دارد.
وی افزود: علاوه بر پیگیری طرح های فوق یکی دیگر از اقداماتی که دنبال آن هستیم موضوعات مربوط به مسائل مرزی و فرصت ها، بررسی آخرین وضعیت مرزها و نیازهای مرزی سیستان و بلوچستان است.

وزیر کشور با بیان اینکه باید از ظرفیت مرز و بازارچه های مرزی برای توسعه کشور بهره مند شد گفت: با وجود استاندار سیستان و بلوچستان که دارای روحیه انقلابی و جهادی است در دولت سیزدهم اقدامات 
بسیار خوبی در این حوزه رقم خورده و کارها به خوبی پیش می رود.وی ادامه داد: در خصوص آب که موضوع اصلی و همیشگی سیستان و بلوچستان است پیگیری هایی در دولت سیزدهم در دستور کار قرار دارد 

و اقدامات خوبی رقم خورده است.

دولت سیزدهم توجه ویژه ای 
به سیستان و بلوچستان دارد

پس از دستور فوری 
رییس جمهور مبنی بر 
تسریع در اجرای این 
پروژه و جابه جایی ۶ 

روستای واقع در کاسه 
سد چایلی منابع اصلی 

آن از صندوق توسعه 
ملی تامین شد.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       بلاتکلیفی ۱۸ ساله ساخت سد چایلی، روزنه امید مردم شرق گلستان برای تکمیل این سازه موثر در تامین آب آشامیدنی این منطقه به 
خصوص مراوه تپه را بست اما دولت سیزدهم، این پروژه را از تعطیلی خارج کرد تا مردم مرزنشین این شهرستان منتظر خداحافظی با روزهای سخت و تلخ 

کم آبی باشند.

شکستن طلسم ۱۸ ساله »سدچایلی« مراوه تپه در 
دولت سیزدهم

   صادرات ۷۳ میلیون دلاری شــیرینی و 
شکلات از آذربایجان شرقی

 مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
از کسب رتبه نخست استان در صادرات محصولات 
شیرینی و شکلات در ۹ ماه امسال خبر داد و گفت: 
میزان صادرات محصولات شــیرینی و شــکلات 
و فرآورده هــای غلات در کشــور ۲۷۰ هزار تن به 
ارزش ۲۶۲ میلیون دلار بوده که ســهم این استان 
۷۴ هزار تن به ارزش ۷۳ میلیون دلار است.محمد 
جعفر عظمائی در جلسه کارگروه توسعه صادرات 
غیرنفتی آذربایجان شرقی، افزود: صادرات محصولات 
شیرینی و شکلات و فرآورده های غلات از گمرکات 
استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته از لحاظ 
ارزش ۳۳ درصد و از نظر وزنــی ۲۵ درصد افزایش 
یافته اســت.وی با بیان اینکه آذربایجان شرقی در 
صادرات کشمش نیز رتبه نخست را در اختیار دارد، 
اظهار کرد: در این مدت صادرات انواع خشــکبار از 
گمرکات استان ۶۰ هزار تن به ارزش ۱۱۲ میلیون 
دلار بوده و صادرات کشــمش نیــز ۲۵ هزار تن به 
ارزش ۴۹ میلیون دلار بوده است.عظمائی با اشاره به 
صادرات از گمرکات آذربایجان شرقی به ۱۰۲ کشور 
دنیا، گفت: بیشــترین میزان صادرات از گمرکات 
استان در ۹ ماه امســال به کشورهای ترکیه، عراق، 
ارمنســتان، آذربایجان، گرجســتان و فدراسیون 
روسیه بوده است.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
آذربایجان شرقی با اشاره به کاهش آمار صادرات در 
حوزه فرش افزود: هر ماه به طور مرتب کمیسیون 
تخصصی فرش در اتــاق بازرگانی تبریز برگزار می 
شود و سیاستگذاری متمرکز موجب رضایتمندی 
آمار صادرات این کالا خواهدشــد.عظمائی اظهار 
کرد: در حال حاضر ساختار سازمانی صنعت فرش 
در سطح ملی مطلوب نیســت که این مسائل باید 
در سطوح بالاتر تعیین تکلیف شود هر چقدر میزان 
 مشارکت اصناف در برگزاری نمایشگاه ها افزایش یابد 
 رضایــت اقشــار مختلــف در صنــوف نیــز

 تامین آب، تولید انرژی، کنترل ســیلاب، آمایش ســرزمین، پرورش ماهی در مخزن، توســعه مناطق تفریحی و توریستی و تغذیه سفره های  افزایش پیدا می کند.
آب زیرزمینی و به خصوص حل بحران تامین آب مورد نیاز دام و آشــامیدن انســان و مصارف بخش کشــاورزی و توسعه و ارتقای بخش تولید از 

مزیت های احداث سد است.
ســاخت ســد چایلی از حدود ۲ دهه قبل با هدف کنترل ســیلاب های فصلی و جلوگیری از خسارت جانی و مالی به مردم و همچنین تقویت 

آب موردنیاز ۱۲ هزار هکتار از اراضی زراعی مراوه تپه آغاز شد اما روند ساخت این سازه به دلایل مختلف از جمله کمبود اعتبار متوقف گردید.
عقب ماندگی ۱۸ ساله ساخت سد چایلی را مردم ۶ روستای واقع در کاسه سد شامل »خوجه گلدی، سوزش، ساری قمیش، قره اقاشلی، شورجه 

و قربان پیکار« بیش از دیگران درک می کنند.
با آغاز عملیات اجرایی ساخت سد چایلی و قرارگرفتن این روستاها در طرح کوچ، صدور خدماتی مانند مجوز ساخت وساز جدید و انشعابات آب، 
برق و گاز متوقف گردید و در نتیجه جوانان این روستاها که پس از ازدواج امکان ساخت خانه نداشتند راه مهاجرت به شهرها را در پیش گرفتند.

دولت سیزدهم برای پایان دادن به بلاتکلیفی ۱۸ساله سد چایلی آستین همت بالا زد و در نخستین قدم برای اجرای طرح و جابه جایی ۶ روستای 
واقع در کاسه سد با ۷۱۴ خانوار اصلی و ۳۰۰ خانوار فرعی )جوانان مهاجرت کرده و در انتظار صدور مجوز برای ساخت خانه( وارد عمل شد.

رییس جمهور در دور دوم سفر به استان گلستان در اول دی ۱۴۰۲ ضمن 
بازدید هوایی از پروژه احداث سد چایلی از اعتبار قابل توجه برای تکمیل این 

پروژه خبر داد.
وی در این سفر برای جابه جایی ۶ روستای واقع در کاسه سد چایلی دستور 
فوری داد و گفت: »اینکه سال ها بگذرد و به مردم یک روستا اجازه جابه جایی، 
ساخت وساز و خرید و فروش داده نشود یک حالت انجماد پیدا می کند و همه 

باید برای حل این مشکل بسیج شوند.«
 بازدید هوایی رییس جمهور از سد چایلی در جریان دور دوم سفر به گلستان

با گذشــت حدود یک ماه از سفر دولت مردمی به گلستان، رییس جمهور 
به عنوان وکیل مردم مرزنشین مراوه تپه وارد عمل شد و مجری طرح سد چایلی 

را راهی گلستان کرد تا این گره کور ۱۸ساله باز شود.
در این راستا با امضای تفاهم نامه بین اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
گلستان و شرکت آب و نیرو به نمایندگی از وزارت نیرو و مجری سد چایلی، 
تامین زمین، آماده ســازی و جابه جایی ۶ روســتای واقع در کاسه سد چایلی 

شهرستان مراوه تپه وارد فاز عملیاتی و اجرایی شد.
مدیرعامل شرکت آب و نیرو به عنوان مجری طرح سد چایلی گفت: مسوولیت 
احداث سد چایلی بر عهده این شرکت قرار دارد که همزمان با عملیات اجرایی 
سد، اهالی روستاهای واقع در کاسه سد در مکان جدید اسکان داده خواهند شد.

سیدعلیرضا ساداتی فر ادامه داد: با توجه  به محدودیت  تامین منابع اعتباری 
برای اجرای این پروژه و جابه جایی ۶ روســتای واقع در کاســه سد نیازمند 
حمایت و همراهی دســتگاه های اجرایی استان گلستان هستیم تا این پروژه 

به سرعت به اتمام برسد.
وی تاکید کرد: پس از دستور فوری رییس جمهور مبنی بر تسریع در اجرای 
این پروژه و جابه جایی ۶ روستای واقع در کاسه سد چایلی منابع اصلی آن از 

صندوق توسعه ملی تامین شد.
خدمات دهی به ۶ روستای مراوه تپه پس از ۱۸ سال بلاتکلیفی انجام می شود

وی با اشاره به اینکه تکمیل سد چایلی و اسکان مجدد اهالی ۶ روستای واقع 
در کاسه سد به ۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد اظهار امیدواری کرد در 
آینده نزدیک ساخت این سد و جابه جایی ساکنان این ۶ روستا به پایان برسد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گلستان نیز گفت: یکی از مشکلات 
مهم شهرستان مراوه تپه پروژه نیمه تمام سد چایلی است که عملیات اجرایی آن 
اواخر دهه ۸۰ شروع شده اما به دلیل فقدان اعتبار به صورت نیمه تمام رها شده 
است.سیدمهدی مهیایی بیان کرد: اسکان مجدد بیش از ۷۰۰ خانوار و تکمیل 
عملیات اجرایی سد چایلی در دستور کار دولت مردمی قرار گرفته که در این 
راستا ظرفیت های گلستان برای تسریع در اجرای این طرح  بسیج شده است.

وی با بیان اینکه مردم ۶ روستای واقع در کاسه سد چایلی در این سال ها 
رنج بسیار کشــیدند و از دریافت بسیاری از خدمات محروم بودند، افزود: در 
گذشــته عملیات اجرایی این پروژه از محل اعتبار صندوق توسعه ملی تامین 
می شد که پیگیری  برای تامین اعتبار از این محل در حال انجام است؛ همچنین 
وزارت نیرو به دنبال اختصاص اعتبار از محل بودجه عمومی است تا مردم شرق 

استان بتوانند از مزایای این سد بهره مند شوند.
مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی گلستان نیز در این باره اظهار کرد: 
رییس جمهور در جریان سفر به مراوه تپه و دیدار با مردم این شهرستان خواستار 
تکمیل عملیات اجرایی ساخت سد چایلی و تسریع در اسکان مجدد ساکنان 
۶ روستای واقع در کاسه شد که بلافاصله از سفر، مسوولان حمایت همه جانبه 
خود را برای جابه جایی این روستاها و تحقق فرمان رییس جمهور آغاز کردند.
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 هاکان دمیر که هدایت تیم ملی بسکتبال ایران را بر عهده دارد در آزمونی دیگر و این بار در کاپ آسیا در برابر چالشی دیگر قرار می گیرد، چالشی که شاید رفتن یا ماندن او را در ایران تسریع 
و یا تثبیت کند. تیم ملی بسکتبال ایران در روزهای ۴ و ۷ اسفندماه سال جاری در پنجره های اول انتخابی کاپ آسیا ۲۰۲۵ باید به مصاف تیم های قطر و هند برود، نخستین دیدار در تهران 
و در تالار بسکتبال آزادی برگزار می شود و دیدار دوم به میزبانی هند خواهد بود.طبق برنامه از پیش تعیین شده، لیگ برتر بسکتبال ۲۴ بهمن ماه تعطیل می شود تا بازیکنان مد نظر کادر فنی 
در اختیار تیم ملی قرار بگیرند، بر همین اساس هاکان دمیر ۱۰ روز قبل از آن به ایران سفر خواهد کرد تا تیم ملی بسکتبال را آماده حضور در این رقابت ها کند.رقابت های کاپ آسیا در سال 
۲۰۲۵ به میزبانی عربستان برگزار خواهد شد و ایران در گروه E با تیم های قزاقستان، هند و قطر همگروه است.این در شرایطی است که بعد از تغییرات صورت گرفته در راس کادر فنی تیم ملی 
بسکتبال، بسیاری از کارشناسان نقطه نظرات مختلفی داشتند. برخی این تغییرات را اشتباه دانسته و برخی دیگر آن را نیازمند اصلاح می دانستند. به زعم آنها اگر قرار است یک مربی خارجی 

هدایت تیم ملی ایران را بر عهده باشد باید دربین چهره های مطرح و نامدار بسکتبال جهان باشد در غیر این صورت شایسته است تا این تیم در اختیار یک مربی داخلی بادانش قرار بگیرد.

 آزمون سخت برای هاکان 
در کاپ آسیا

 رد شکایت خانی از خطیر
چنــد روز پیش خانی با طرح شــکایتی در 
دادگاه فرهنگ و رســانه، مدعی شــد که علی 
خطیر و فرشــید ســمیعی امضا و اثرانگشــت 
وی را جعل کرده اند که ســرانجام نیز رأی این 
پرونده صادر و مشــخص شــد که ایــن ادعا از 
 اساس اشــتباه بوده و مدیران استقلال مرتکب

 هیچ تخلفی نشده اند.
 قاضی این پرونده بعد از بررسی شکایت عضو 
پیشین هیأت مدیره، با استناد به متممی که در 
قرارداد آمده و در آن اشــاره شده که سمیعی به  
جای خانی قرارداد را امضا می کند، شــکایت را 
وارد ندانســت و قرار منع تعقیب را برای خطیر 
و ســمیعی صادر کرد. پس از این موضوع خانی 
اعتراض خود را به رأی صادره اعلام کرد. در حال 
حاضر، خانی همچنــان فرصت اعتراض به رأی 
صادره را دارد و پس از برگزاری دادگاه تجدیدنظر، 
مدیران استقلال در خصوص طرح شکایتی علیه 
عضو ســابق هیأت مدیره و اعاده حیثیت درباره 
اتهامی که خانی به آنها وارد کرده، تصمیم گیری 

خواهند کرد.
 

اســتقلال  به  را  بازیکنش  ذوب آهن   
نمی دهد

باشــگاه اســتقلال در تلاش اســت محمد 
جــواد محمــدی، بازیکن ذوب آهــن را جذب 
کنــد. این بازیکــن درنیم فصــل اول عملکرد 
خوبــی داشــته و باشــگاه اســتقلال بــرای 
 جــذب ایــن بازیکــن وارد عمــل شــده و به 
باشــگاه ذوب آهن نامه داده که این بازیکن را به 

خدمت بگیرد.
 ذوبی ها هم به باشگاه استقلال اعلام کرده اند 
که راضی به جدایی این بازیکن نیستند. ذوبی  ها 
قرار است مخالفت خود را رسماً اعلام کنند و یا 
رقم قابل توجهی برای آزاد کردن این بازیکن به 

باشگاه استقلال پیشنهاد دهند.

کســب  دنبــال  بــه  اســتقلال    
مجوز حرفه ای

سومین جلسه کارگروه صدور مجوز حرفه ای 
باشــگاه استقلال به ریاســت دکتر علی خطیر، 
مدیرعامل باشــگاه و مدیریت علی میرغفاری، 
افســر صدور مجوز حرفه ای استقلال و با حضور 
معاونین باشگاه و اعضای کارگروه مجوز حرفه ای 

برگزار شد.
 محور این جلسه کارگروه آماده سازی موارد 
ورزشــی مورد نظر کنفدراســیون فوتبال آسیا 
برای صدور مجوز حرفه ای بود. مدیرعامل باشگاه 
اســتقلال تأکیــد ویــژه ای روی رعایت تمامی 
پارامترهای مدنظر کنفدراســیون فوتبال آسیا 
دارد تا اســتقلال پس از وقفه ای دو ساله، مجوز 

حرفه ای را دریافت کند.
علی خطیر ضمن قدردانی از این کارگروه که 
مرحله تکمیل مدارک را با موفقیت پشــت سر 
گذاشــت، خواهان حفظ جدیت تمامی معاونین 
باشگاه و اعضای کارگروه در مسیر دریافت مجوز 
شــد. در ادامه علی میرغفاری گزارشی از روند 
مرحله قبل ارائه و وظایــف اعضای کارگروه در 
مرحله آماده سازی موارد ورزشی را مشخص کرد.

 جلسه کارگروه مجوز حرفه ای باشگاه استقلال 
به صورت هفتگی برگزار می شود.

    سرمربی تیم ملی 
آنقدر در اطراف خود 

بازیکن دارد که همزمان 
می تواند هم از روش 

چهار دفاع بهره بگیرد، 
هم سه دفاع. 

دردسر شیرین ژنرال!

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   برتری مقابل تیم ملی فوتبال فلسطین قابل پیش بینی بود. هیچ انتظاری از فلسطین با این همه مصایب و مشکلات تحمیلی 
نمی رفت که قابلیت آزار فوتبال ایران را داشته باشد.

قوی در حمله، آسیب پذیر در دفاع
 خیلی خوب بود اگر می توانستیم به ذهن امیر قلعه نویی رسوخ 
کنیم و بدانیم در تفکرات او چه می گذرد؟ ســرمربی شجاع تیم 
ملی که همیشــه علاقه مند به بــازی هجومی بوده و هیچ وقت 
تماشاگر را با یک دیدار کسل کننده مواجه نکرده است. امیر در 
۶۰ ســالگی قطعاً تجارب بسیاری در مربیگری به دست آورده و 

همین سبب می شود تا بی گدار به آب نزند.
بازی با فلسطین برگزار شد و خوشحالیم از نتیجه، پیروزی تیم 
ملی و همچنین چهار گلی که وارد دروازه حریف کردیم. شاید بد 

نباشد بدانید فلسطین در سه بازی اخیر خود، قبل از رویارویی با ایران، دو شکست خفیف و یک بر صفر مقابل قدرت هایی نظیر 
ازبکستان و استرالیا به دست آورده و برابر عربستان هم به تساوی بدون گل رسیده، یعنی تنها دو گل خورده در سه بازی. این 
یعنی خط دفاع فلسطین به سادگی نمی شکند و چهار گل زده مقابل این تیم، یعنی ایران در فاز تهاجمی قدرتمند و کوبنده 
ظاهر شده است؛ کوبنده تر از استرالیا، ازبکستان و عربستان.در مورد فاز تهاجمی تیم ملی و بازیکنانی که در این منطقه حضور 
دارند بارها نوشته ایم. از سردار آزمون، مهدی طارمی و کریم انصاری فرد بگیرید و به مهدی قایدی و علیرضا جهانبخش برسید. 
موضوع نگران کننده بعد از بازی با فلسطین، آسیب پذیری خط دفاع ایران بود. بخشی از این ضعف به عدم آمادگی بازیکنان 
حاضر در این پست مربوط می شود اما بیشتر از این مسأله، ضعف دفاعی ایران به ساختار تدافعی کل تیم ارتباط دارد. ساختار 
تیم ملی به دومینویی می ماند که اگر اولین مهره ها بلغزند، بقیه هم خودبخود فرو می ریزند.برای موفقیت در جام ملت های آسیا 
نیاز داریم که کمی از شجاعت خودمان کم کنیم و حداقل در دقایقی از مسابقات فکر لذت هوادار نباشیم. شاید قلعه نویی از 
قدرت خط حمله تیم ملی آگاه و مطمئن است اگر دو گل هم بخوریم سه گل می زنیم. شاید او در بازی های بعدی هم ترکیب 
تیم ملی را تغییر بدهد و از سیستم دیگری استفاده کند. مثلًا قدوس کمی جلوتر برود و بازیکن دیگری مثل روزبه چشمی، 
ســعید عزت اللهی را در مرکز زمین کمک کند. این موضوع شــاید در مرحله بعدی آزمایش شود و البته این امکان هم وجود 

دارد که قلعه نویی تیم ملی را تا زمانی که در تورنمنت حضور دارد، با روش تهاجمی به زمین بفرستد.

مسابقات جام ملت  های آسیا در حال برگزاری است و تیم های 
مدعی قهرمانی نخستین بازی خود را برگزار کردند. پیش از آغاز 
این مسابقات، کارشناسان فوتبال اعتقاد داشتند که تیم های ژاپن، 
کره جنوبی، ایران و اســترالیا جزو مدعیان اصلی قهرمانی در این 
دوره از جام ملت ها محسوب می شوند. این در حالی است که هر ۴ 
مدعی قهرمانی توانستند نخستین دیدار خود را با پیروزی پشت سر 
بگذراند. تیم ملی کشورمان هم به عنوان یکی از مدعیان قهرمانی 
مقابل فلسطین به پیروزی ۴-۱ رسید و در گام اول موفق ظاهر شد.  

محمد نصرتی، پیشکسوت فوتبال کشورمان در خصوص پیروزی تیم ملی مقابل فلسطین به »ایران ورزشی« می گوید: »بازی 
خوبی بود و تیم ملی شروع قدرتمندانه ای داشت که این شروع خوب نیاز هر تیمی در نخستین بازی ها است. اختلاف 3 گله تیم 
ملی هم در این دیدار خوب بود اما یکی از ایرادات ما در مقابل فلسطین این بود که مهاجمان ما برای گلزنی عجله داشتند و این 
عجله باعث شد تا نتوانیم در ایجاد موقعیت های دیگر موفق عمل کنیم. البته اینکه مهاجمان ما تشنه گلزنی هستند، فاکتور مثبتی 
است اما باید با حوصله بیشتر بازی کنند. شاید دلیل عجله مهاجمان بالا رفتن تفاضل گل و یا نشان دادن کیفیت خوب شان بود.«

او در خصوص تک گلی که تیم ملی دریافت کرد، می افزاید: »تیم ما در تمامی نقاط بهترین بازیکنان آسیا را در اختیار دارد اما 
کمی ضعف در خط دفاعی دیده می شود که این ضعف فردی است. مدافعان ما باید در ضربات ایستگاهی مسئولیت پذیرتر باشند و 
تا آخرین لحظه بازیکن حریف را رها نکنند. در صحنه گلی که فلسطین به ثمر رساند، مدافعان ما غافل شدند و همین غفلت باعث 
شد تا بازیکن حریف گلزنی کند.«مدافع اسبق تیم ملی بیان می کند: »به شخصه معتقدم که مجید حسینی توقعات کادر فنی را 
در بازی اول جام برآورده نکرد. او در بازیسازی چند بار پاس اشتباه داد که این پاس های اشتباه قطعاً در بازی با تیم های بزرگ 
دردسرساز خواهد شد و باعث می شود تا تیم های حریف به گلزنی برسند. فلسطین در این دیدار با یک بازی فیزیکی کار خود را 
آغاز کرد اما آنها کیفیت رقابت با تیم ملی ما را نداشتند و در کل این بازی یکطرفه بود.«ن »فلسطینی ها می خواستند با انجام کار 

فیزیکی سطح خودشان را بالاتر ببرند و کمبودهای خود را جبران کنند که البته در این راه موفق نبودند.

توقعی غیر از قهرمانی، بی احترامی به تیم ملی است
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تیم ملی مقابل تیمی که حتی برای تمرین کردن و آماده شــدن برای حضور در این تورنمنت رنج های بســیاری دیده بود، 
دیداری یک طرفه و نتیجه ای از قبل تعیین شــده را پیش رو داشــت که درنهایت نیز همان شد که همگان انتظار داشتند و 3 

امتیاز بازی نخست به حساب فوتبال ایران واریز شد.
قرار هم نبود تیم ملی مقابل مردان فلسطین با بن بست تاکتیکی مواجه شود و احتمالاً شگفتی رخ دهد. بازی همان طور 
پیش رفت که انتظارش می رفت و یکی از سریع ترین گل های ایران در تاریخ جام ملت های آسیا نیز مقابل اولین حریف رقم 

خورد و درنهایت تیم ملی با اختلاف گل مناسب از میدان بازی با فلسطین خارج شد تا آماده بازی های دشوار تر آینده شود.

آنچه فارغ از نتیجه به دست آمده در نبرد اول، در همین بازی کم دردسر چشم ها را خیره 
کرد، تعدد بازیکنانی اســت که اطراف ســرمربی تیم ملی را احاطه کرده اند. مزیتی بزرگ که 
دست سرمربی تیم ملی را باز می گذارد تا در این تورنمنت انواع و اقسام تاکتیک ها با بازیکنان 

متنوع را به کار بگیرد.
امیر قلعه نویی اگر نیاز به بازی فیزیکی داشــته باشد، بازیکنان مورد نظر را در اختیار دارد. 
چنانچه او بخواهد فوتبال اقتصادی را با این قبیل مردان در جام ملت های آسیا مقابل حریفان 
آتی به اجرا بگذارد، ظرفیت هایش در تیم ملی موجود است. اگر قلعه نویی به دنبال بازی کاملًا 
هجومی باشد، بازهم قادر است از میان بازیکنانی که اکنون کنار دست او قرار گرفته اند تیمی 

هجومی، روبه جلو و تکنیکی را روانه رقابت با دیگر تیم ها کند و به نتیجه دلخواه هم برسد.
سرمربی تیم ملی آنقدر در اطراف خود بازیکن دارد که همزمان می تواند هم از روش چهار 
دفاع بهره بگیرد، هم سه دفاع. در خط میانی تیم ملی نیز تا چشم کار می کند بازیکنان متعدد 
با شکل بازی متفاوت به چشم می خورد. هم تکنیکی، هم تاکتیکی، هم درگیرانه و هم سرعتی.

تیم ملی فوتبال ایران بر اساس آمارهایی که منتشر شده یکی از مسن ترین تیم های حاضر 
در جام ملت های آسیا محسوب می شود. پروزن ترین تیم جام ملت های آسیا نیز ایران است که 
احتمالاً این آمار نشأت گرفته از بازیکنانی است که از لحاظ فیزیکی و میانگین قدی نسبت به 
دیگر تیم ها در وضعیت بهتری قرار دارند و بالطبع داشــتن بازیکنان بلند قامت همراه است با 

افزایش میانگین وزنی یک تیم که تیم ملی کم از این دست بازیکنان در خود ندارد.
اما بیش از همه این موارد، تعدد بازیکن اســت که نگاه ها را متوجه خود می کند تا از امیر 
قلعه نویی در قامت سرمربی تیم ملی انتظار داشته باشیم تا از این ویژگی نهایت بهره را ببرند و 

تیم ملی را به سمت قهرمانی در جام ملت های آسیا سوق دهد.
بازی با فلسطین اگر بار فنی آن چنانی برای ایران به همراه نداشت اما برخورداری سرمربی 
تیم ملی از این پتانســیل را در میدان عمل کاملًا آشــکار نمود. قلعه نویی با دو جین بازیکن 
مواجه اســت که از لحاظ ســطح بازی تفــاوت آن چنانی با یکدیگر ندارنــد. تیم او به حدی 
سرشــار از بازیکن اســت که در بازی اول کارش را بدون ســردار آزمون که یکی از مهم ترین 
بازیکنان ســال های اخیر فوتبال ایران محسوب می شود، شــروع کرد. در جریان بازی شجاع 
خلیل زاده دچار مصدومیت شــد اما این آسیب دیدگی کمترین نگرانی برای سرمربی تیم ملی 
ایجــاد نکرد و او به راحتی از میان انبوهی از بازیکنان که روی نیمکت نشســته بودند، مجید 
 حســینی را فــرا خواند تا در ترکیب تیم ملی قرا بگیــرد و مضاف بر آن قلعه نویی از بازیکنانی

 همچون سامان فلاح و روزبه چشمی نیز می توانست بهره بگیرد و کمبود بازیکن در این پست 
را جبران کند.

اوضاع قلعه نویی در پست های کناری نیز بسیار رو به راه است. صادق محرمی نباشد، رامین 
رضاییان بازی می کند. احسان حاجی صفی با مشکل مواجه شود یا به هر دلیل در ترکیب قرار 
نگیرد، میلاد محمدی حی و حاضر اســت. اگر در غیاب سردار آزمون یا مهدی طارمی نیاز به 

بازیکن بلند قامت داشته باشیم، رضا اسدی و شهریار مغانلو می توانند گره را باز کنند.
درعین حال علی قلی زاده و محمد محبی هم حضور دارند که عیار تکنیکی تیم ملی را درکنار 
مهدی قایدی بالا خواهند برد تا دســت ســرمربی تیم ملی به طرز آشکاری باز باشد و بی هیچ 

دغدغه ای تیمش را با تاکتیک ها و استراتژی های گوناگون در جام ملت های آسیا ارنج کند.
شــاید این شیرین ترین دو دستگی در تیم ملی باشد؛ جایی که از میان بازیکنان اعزامی به 
هجدهمین تورنمنت جام ملت های آســیا می توان با آســودگی خیال دو تیم را برگزید و وارد 

کارزار رقابت کرد.
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دانشمندان در تحقیقات خود در مورد تشکیل 
سنگ های ماه اطلاعات جدیدی به دست آوردند.

به نقل از فیس، تحقیقات جدید دانشمندان 
لزوم فرآیند حیاتی را در ایجاد یک نوع ســنگ 

منحصر به فرد در ماه نشان داد.
 Nature Geoscience مطالعه دانشمندان که در
منتشــر شــد، گامی کلیــدی در پیدایش این 
ماگماهای متمایز را نشان می دهد. آزمایش ها در 
آزمایشگاه و با دمای بالا با استفاده از سنگ های 
مذاب و تحلیل های ایزوتوپی پیچیده نمونه های 
قمری، یک واکنش حیاتی را شناسایی کرد که 

ترکیب آنها را کنترل می کند.
این واکنش در اعماق ماه حدود ســه و نیم 
میلیارد سال پیش رخ داد که شامل تبادل عنصر 
آهن )Fe( در ماگما بــا عنصر منیزیم )Mg( در 
ســنگ های اطراف می شد و خواص شیمیایی و 

فیزیکی ذوب شدن را تغییر داد.
تیم الیوت، پروفســور علوم زمین در دانشگاه 
بریســتول، گفت: منشاء سنگ های آتشفشانی 
قمری جذاب است که شامل یک توده کریستالی 
ناپایدار است که از سرد شدن اقیانوس ماگمای 
 )Ti( اولیه ایجاد شد.غلظت بالای عنصر تیتانیوم
در بخش هایی از سطح ماه شناخته شده است. 
نقشه برداری های جدیدتر توسط ماهواره ها نشان 
 »high-Ti basalts« می دهد که این ماگماها، که به

معروف هستند، در سطح ماه گسترده هستند.
تا به حال، مدل ها قادر به بازسازی ترکیبات 
ماگمایی منطبق با ویژگی های شیمیایی و فیزیکی 
ضروری این ماگماها نبوده اند. به ویژه توضیح دادن 
چگالی کم آن ها، که به آنها اجازه فوران حدود سه 
و نیم میلیارد سال پیش را می داد، دشوار است.

تیم بین المللــی از دانشــمندان به رهبری 
دانشــگاه های بریستول در بریتانیا و مونستر در 
آلمان موفق شدند رفتار بازالت های تیتانیم را در 
فرآیند آزمایشگاهی تقلید کنند. اندازه گیری های 
بازالت هــای تیتانیوم ترکیب ایزوتوپی متمایزی 
را نشــان داد که ردپایی از واکنش های بازتولید 
شده توسط آزمایش ها را فراهم می کند. نتایج به 
وضوح نشان می دهند که واکنش مذاب-جامد 
در درک تشکیل این ماگماهای منحصر به فرد 

ضروری است.

 کشف راز تشکیل
 سنگ های ماه

دلار  52.140

یورو 56.850

پوند  66.800

درهم  14.250

لیر  1.730

سکه  تمام  31.150.000

سکه نیم  17.850.000

سکه ربع  10.980.000

سکه یک گرمی  6.120.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 فرصت دیگری برای طلا 
مهیا شد

 GAC – عاطفه دهقانی     |  جی ای ســی امپو
Empow یکی از اسپرت ترین سدان های وارداتی 
چینی اســت که تحت عاملیت راسا موتور خاورمیانه راهی ایران 
شده و چند سورپرایز متفاوت را برای خریداران دارد.در بازار داغ 
واردات خودروهای چینی، شرکت راسا موتور به سراغ برند خوش 
نام گک رفته با محصولات این برند را با نام جی ای ســی راهی 
ایران کند. ما قبلا با کراس اورهای جی ای ســی GS3 و جی ای 
سی امکو آشــنا شده بودیم و اکنون، در آخرین مطلب از سری 
اخبار خودرو گجت نیوز وقت آن رسیده است تا به سراغ سدان 
آن ها برویم؛ سدانی که قابلیت تبدیل شدن به یک خودرو سوپر 

اسپرت را هم دارد.
این خودرو در کشور چین با دو پیشرانه 1.5 و TGDI 2.0 راهی 
بازار شــده است که در حال حاضر فقط نسخه 1.5 لیتری توربو 
شارژ به ایران آمده. حضور گیربکس 7 سرعته دو کلاچه در کنار 
سیستم اگزوز چهار کاناله اکتیو و حالت رانندگی سوپر اسپرت، 
همگی باعث شده تا این خودرو نسبت به تمام سدان های وارداتی 

چینی، خاص  و متفاوت تر باشد.

  مزایا و معایب خرید خودرو امپو راسا موتور
مزایا

سیستم اگزوز چهار کاناله اکتیو با قابلیت تغییر صدا
کابین اسپرت با تریم فیبرکربنی

معایب
حساسیت پیشرانه به بنزین ایران

قیمت بالاتر نســبت به کی ام سی J7 )تقریبا 300 میلیون 
تومان گرانتر(

  مشخصات فنی جی ای سی امپو
طبق کاتالوگ رسمی جی ای سی امپو، زیر کاپوت این خودرو 
چینی ما شاهد یک موتور چهار سیلندر 1.5 لیتری توربو شارژ با 
کد 4A15J2 هستیم که در بهترین روز خود می تواند 1۶7 اسب 
بخار قدرت در دور موتور 5500 و 270 نیوتن متر گشــتاور در 
دور موتور 1500 تا 4000 را تحویل شما دهد. این پیشرانه از نوع 
1۶ سوپاپ است و از تکنولوژی DOHC بهم بهره می برد و روی دو 
محصول دیگر راسا موتور، یعنی جی ای سی امکو و جی ای سی 
GS3 هم دیده می شود. برای مقایسه فقط کافی است اشاره کنیم 
که کی ام سی J7 با موتور 1.5 توربو شارژ تقریبا 184 اسب بخار 
و فونیکس آریزو ۶ جی تی با موتور 1.۶ توربو تقریبا 1۹7 اسب 

بخار قدرت به راننده تحویل می دهد.

  قیمت ماشین گک امپو راسا موتور
گیربکس جی ای ســی امپو هم یک جعبه دنده اتوماتیک 7 
سرعته دو کلاچه با سیستم کلاچ خیس یا همان 7WDCT است 
که مســتقیما چرخ های جلویی را درگیر می کند. شتاب صفر تا 
صد خودرو امپو راســا موتور هم ۶.۹5 ثانیه می رســد و مصرف 
ســوخت آن در حالت رانندگی ترکیبی برابر با 5.۹۶ لیتر در هر 
100 کیلومتر است و حداکثر سرعت آن هم روی 200 کیلومتر 

بر ساعت محدود شده است.

  تجهیزات ایمنی، امکانات رفاهی و آپشن ها
در ادامه به ســراغ لیست کاملی از تجهیزات ایمنی، امکانات 
رفاهی و آپشن  های جی ای سی امپو می رویم که برای یک سدان 

اسپرت چینی، کاملا قابل قبول است:
گیربکس اتوماتیک 7 سرعته دو کلاچه

فرمان کمک برقی
سیســتم تعلیق مک فرسون مستقل در محور جلو و مولتی 

لینک مستقل در محور عقب
استارت کی لس و قابلیت ورود بدون کلید به کابین

مولتی مدیا لمسی 10.25 اینچی و کلاستر دیجیتال 7 اینچی
دوربین دنده عقب

سنسور پارک در سپر جلو و عقب

مه شکن جلو و عقب
دی لایت و اتولایت

سنسور باران
DTS سیستم صوتی حرفه ای با 8 اسپیکر از برند

صندلــی برقی راننــده با تنظیم ۶ جهته بــه همراه تنظیم 
گودی کمر

صندلی برقی شاگرد با تنظیم 4 جهته
سیستم گرمکن و سردکن صندلی های ردیف جلو
سیستم تهویه مطبوع اتوماتیک با فیلتر تصفیه هوا
USB جی پی اس و بلوتوث به همراه پشتیبانی از

کروز کنترل هوشمند تطبیقی ACC ۶ ایربگ
ABS + EBD سیستم ترمز ضد قفل و توزیع نیروی ترمز

سیستم کنترل کشش و کنترل پایداری
سیستم ترمز تمام دیسک به همراه دیسک های خنک شونده 

در محور جلو
پدال شیفتر پشت فرمان

ترمز اضطراری
دوربین 3۶0 درجه

FCW هشدار تصادف و برخورد از جلو
TSR رادار تابلوخوان

TJA رادار کمکی راننده در ترافیک
HBA نوربالای اتوماتیک

LDW و LKA رادار باقی ماندن بین خطوط و هشدار خروج از خط
رینگ های اسپرت آلومینیومی 18 اینچی به همراه لاستیک های 

میشلن
سیستم چراغ های ال ای دی

قابلیت تنظیم نور چراغ ها از داخل کابین
سیستم چراغ های همراهی تا درب منزل

آینه های جانبی تاشو برقی با گرمکن
سانروف برقی

دریچه سیستم تهویه مطبوع برای سرنشین های ردیف دوم
1.0 PM فیلتر تصفیه هوای

غربیلک فرمان دی کات با روکش چرم مصنوعی و دکمه های 
مولتی فانکشن با قابلیت تنظیم ارتفاع

تریم دو رنگ کابین با روکش چرم مصنوعی )رنگ مشــکی 
و زرد(

کمربندهای ایمنی پیش کشنده
HHC دستیار شروع حرکت در سربالایی

ترمز پارک برقی و اتوهلد
سیستم نورپردازی داینامیک با ۶4 رنگ پویا

سنسور فشار باد لاستیک ها
سیستم ضد سرقت ایموبلایزر

استارت ریموتی
شارژر وایرلس

پاور ویندوز
بالابر برقی شیشــه ها و سانروف برقی با قابلیت آنتی ترپ یا 

همان سیستم تشخیص مانع
کیت اگزوز فعال چهار کاناله با قابلیت تغییر صدا

قابلیت خم کردن صندلی های ردیف عقب با نسبت ۶0/40

  طراحی ظاهری و ابعاد
اندازه و ابعاد جی ای ســی امپو بــه 4700 میلی متر طول، 
1850 میلــی متر عرض و 1432 میلی متر ارتفاع می رســد و 
فاصله محورهای آن هم 273۶ میلی متر اســت. وزن خودرو در 
حالت خالص برابر 1400 کیلوگرم خواهد بود، باک بنزین تقریبا 
50 لیتــر حجم دارد و ظرفیــت صندوق عقب هم به 543 لیتر 

می رسد. 

  بررسی فنی جی ای سی امپو
آن طور که رســانه های چینی ادعا می کنند و از تصاویر هم 
پیداست، در چهره و طراحی گک امپو راسا موتور از فورد موستانگ 

الهام گرفته شده است. نمای جلویی از چراغ های ال ای دی بهره 
می برد و خطوط تیز، چهره  این محصول را حسابی تهاجمی کرده 
است. هارمونی دو رنگ )رنگ سبز و زرد( هم روی افزایش حس 

و حال رانندگی اسپرت به شدت تاثیر می گذارد.

  مشخصات فنی جی ای سی امپو
در نمای کناری، رینگ های 18 اینچی دو رنگ و لاستیک های 
اسپرت 45/225 را در کنار کالیپرهای ترمز زرد رنگ می بینیم و 
هندسه سه بعدی درب ها هم شدیدا چشم نوازی می کنند. مهم تر 
از همه، شیب زیبای ستون C است که روی کاهش ضریب درگ 
)یعنی کاهش مقاومت در برابر جریان هوا( تاثیر می گذارد؛ به بیان 
دیگر، ضریب درگ جی ای سی امپو دقیقا 0.26Cd ثبت شده است.

  مشخصات فنی جی ای سی امپو
نمای عقبی چند ســورپرایز بزرگ دارد. اول از همه سیستم 
اگزوزهای چهار کاناله فعال را در جی ای سی امپو داریم که صدای 
آن ها نسبت به تمام محصولات چینی، کاملا تفاوت دارد. شکل 
دیفیوزر اســپرت و محل قرار گرفتن چراغ خطر سوم هم دقیقا 
شبیه به خودروهای فرمول یک است. دو عدد کانال ورودی هوا 
هم روی گلگیرهای عقبی قرار گرفته تا این خودرو سدان چینی 

را آیرودینامیکی تر کند.

  قیمت فنی جی ای سی امپو
اســپرت بودن از ســر و روی کابین و داشبورد جی ای سی 
امپو می بارد. در ابتدا به سراغ مولتی مدیای لمسی 10 اینچی و 
کلاستر دیجیتال 7 اینچی می رویم که طراحی دوال اسکرین دارند. 
فرمان هم D کات است و به پدال شیفتر مجهز شده تا رانندگی 

اسپرت تری را تحویل دهد.
وجود طرف فیبر کربنی روی کنسول میانی، روح و روان شما را 
جلا می دهد و اهرم دنده هم انگار که برای یک ماشین مسابقه ای 
طراحی شده. کلید استارت کی لس جی ای سی امپو هم با الهام 
گرفتن از ماشین های سوپر اسپرت، دقیقا به وسط کنسول آمده 
و زمانــی که پای خــود را روی پدال ترمز قرار می دهید، از رنگ 

قرمز به رنگ سبز تغییر حالت می دهد.
سیستم نورپردازی داینامیک با ۶4 رنگ هم دقیقا از همین 
تکنولوژی تغییر رنگ بهره می برد و زمانی که از حالت اکو به حالت 
سوپر اسپرت تغییر حالت می دهید، از رنگ سبز به رنگ قرمز تغییر 
و کلاستر دیجیتال هم یک گرافیک زیبا را تقدیم نگاه شما می کند.

  شرایط فروش خودرو امپو راسا موتور
صندلی های راننده و شاگرد از تنظیم برقی ۶ حالته بهره می برند 
و حتی صندلی راننده، تنظیم گودی کمر هم دارد. سانروف برقی، 
تهویه مطبوع اتوماتیک، شارژر وایرلس، زیر آرنجی و تریم دو رنگ 
کابین هم از دیگر نکات برجسته در اتاق و داشبورد ماشین امپو 

راسا موتور به حساب می آیند.
شرکت راسا موتور رنگ های سفید، نقره ای، خاکستری، سبز و 

مشکی را برای جی ای سی امپو در نظر گرفته است.

  قیمت و شرایط فروش جی ای سی امپو
قیمت خودرو امپو راسا موتور خاورمیانه طبق بیانه شرکت و 
به صورت علی الحساب، 1 میلیارد و 500 میلیون تومان خواهد 
بود و موعد تحویل آن هم ۹0 روزه در نظر گرفته شــده اســت.  
همچنین بد نیست اشاره کنیم که قیمت گک سی امپو در کشور 

چین، حدود 1۶ هزار دلار است. 
در مقام مقایســه بد نیست اشاره کنیم که قیمت سدان های 
هم رده ای مثل کی ام ســی J7 نســبت به این محصول، تقریبا 
300 میلیون تومان ارزان تر اســت اما آپشــن هایی مثل کابین 
اسپرت، سیستم اگزوز چهار کاناله یا گیربکس 7 سرعته DCT در 
این محصول وجود ندارد. همچنین علاوه بر سه محصول جی ای 
سی، شرکت راسا موتور عاملیت واردات خودروهای سوزوکی سیاز 

و سوزوکی بالنو را هم بر عهده دارد.

به نقل از اینوســتینگ، قیمت طلا در معاملات روز 
دوشنبه ی آســیا با افزایش مواجه شــد و در اقدامی 
صعودی، بخش کثیری از زیان های سال جدید را جبران 
کرد. هر اونس طلا با 0.2 درصد افزایش به 2053.88 
دلار رســید، در حالی که قیمت طلای منقضی شــده 
در فوریه بــا 0.3 درصد افزایش بــه 2057.85 دلار 
در هر اونس رســید.گفتنی است در بحبوحه ی انتظار 
معامله گران مبنی بر کاهش زودهنگام نرخ بهره توسط 
فدرال رزرو، تنش های مســتمر در خاورمیانه بر میزان 
تقاضا برای پناهگاه امن افزود.با نگاهی به نوسانات اخیر 
فلز زرد می توان مشاهده کرد که با تشدید درگیری ها در 
دریای سرخ، طلا شاهد افزایش تقاضا بود که این امر از 
یک سرریزی احتمالی در تنش اسرائیل و حماس خبر 
می دهد.و اما قرائت مختلط تورم در ایالات متحده باعث 
شــد که معامله گران تا حد زیادی به شرط بندی های 
خــود مبنی بر آغاز کاهش نرخ توســط فدرال رزرو از 
مارس 2024، ادامه دهند که این موضوع، از یک سو، 
به منزله ی باد مخالفی برای دلار بود و از ســوی دیگر، 
باعث افزایش جریان ها به ســمت دارایی های حساس 

به نرخ شد.
در حــال حاضر، معامله گران در انتظار نشــانه های 
بیشتری از سوی فدرال رزرو در این هفته هستند. البته 
به نظر می رسد معامله گران تا حد زیادی انتظارات خود 
را مبنی بر کاهش 25 واحدی نرخ توسط فدرال رزرو بر 
اساس ابزار CME نظارت بر نرخ، حفظ کرده اند. گفتنی 
است براســاس مدل ارائه شده ی این ابزار، معامله گران 
احتمال 70 درصــدی کاهش در ماه مارس را در نظر 
دارند که از احتمال ۶4 درصدی هفته ی گذشته، رقم 

بیشتری است. 

بزرگ ترین خودروساز دنیا 
احیا می  شود!

قیمت نفت بالاتر رفت

با وجود قیمت های مختلط نفت، بهای معاملات آتی 
نفت برنت با 5 سنت یا حدود 0.0۶ درصد افزایش، به 

78.20 دلار در هر بشکه رسید.
 به نقل از »اینوســتینگ« قیمت های نفت در روز 
سه شــنبه، پس از افت جلسه ی قبل، وضعیتی مختلط 
پیــدا کرد؛ بهای معاملات آتی نفت برنت با 5 ســنت 
یا حــدود 0.0۶ درصد افزایش، به 78.20 دلار در هر 

بشکه رسید.
نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا نیز پس 
از تعطیلات رســمی ایالات متحده در روز دوشنبه، با 
20 ســنت یا 0.28 درصــد کاهش به 72.48 دلار در 

هر بشکه رسید.
گفتنی اســت پیش از این هــا در حالی که برخی 
نگرانی هــای اقتصــادی در کنــار تــداوم تنش ها در 
خاورمیانه و مســائل مربوط به آب و هوا، فعالان بازار 
را تحت فشــار قرار داده بود، شاخص های نفتی در روز 
دوشنبه، 14 سنت کاهش را تجربه کردند.با نگاهی به 
نوسانات اخیر نیز می توان مشاهده کرد که قیمت نفت 
در هفته ی گذشته در واکنش به افزایش درگیری های 
منطقه، 2 درصد افزایش یافت، البته تحلیلگران بر این 
باورند که فقدان تاثیر مســتقیم بر تولید نفت می تواند 

سود را محدود کند.
تحلیلگران ANZ در یادداشــت مشتری به ترس از 
رشد اقتصادی ضعیف تر اشاره کردند که علیرغم وجود 
تنش ها در دریای ســرخ، بر احساسات حاکم در بازار 
تأثیر گذاشته است.با نگاهی به رویدادها و نوسانات اخیر 
می توان مشاهده کرد که پیش از سخنرانی کریستوفر 
والــر، رئیس فدرال رزرو آمریکا در ســاعت 1۶:00 به 
وقت گرینویچ در روز ســه شنبه، همزمان با معاملات 
آتی ســهام آمریکا، سهام آســیا نیز به پایین ترین حد 
یک ماه اخیر ســقوط کرد و دلار افزایش یافت. در این 
بین، اظهارات متعصبانه ی مقامات بانک های مرکزی، از 
میزان انتظارات برای کاهش نرخ بهره کاست.لئون لی 
تحلیلگر سی ام ســی مارکتز با اشاره به احساس انتظار 
نســبتأ ســنگین در بازار نفت، انباشــت موجودی در 
ایالات متحده را جبران کننده ی درگیری ها و تنش های 

ژئوپلیتیکی برشمرد.

 بررسی جی ای سی امپو راسا موتور

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/27
شماره : 1569

تحویل های گروه فولکس واگن با 12 درصد افزایش به ۹.24 
میلیون دستگاه خودرو در سال 2023 رسیده که نشان دهنده 
بهبــود فروش پس از همه گیری با کاهش تنگناهای زنجیره 

تامین است.
فروش واحدهای این خودروساز پس از شیوع بیماری همه 
گیر کاهش یافت و در بحبوحه چالش های زنجیره تامین از 
کمبود تراشه تا جنگ در اوکراین، به کمترین میزان 8.3 میلیون 

در سال 2022 از ۹.3 میلیون در سال 2020 رسید.

 فولکــس واگن فروش بالاتری را به میزان 4.87 میلیون 
خــودرو اعلام کرد که هنوز به میزان قابل توجهی پایین تر از 

سطح قبل از همه گیری است.
 این خودروســاز اعلام کرد که فروش تمام برقی در گروه 
فولکس واگن با 35 درصد افزایش به 0.77 میلیون دستگاه 
رسیده است، هر چند مدیران اجرایی در ماه های اخیر هشدار 
داده انــد که تقاضا برای خودروهــای برقی آن طور که انتظار 

می رفت توسعه نمی یابد.

 گوشی هیجان انگیز 
که به زودی رونمایی 
خواهد شد

2023 سال مهمی در تاریخ صنعت گوشی های موبایل بود و به عنوان 
سالی شناخته می شود که تقریبا تمامی گوشی سازان شناخته شده اندرویدی 
وارد بازار گوشی های تاشو شدند. سامسونگ البته همچنان طلایه دار بازار 
گوشی های تاشــو اندرویدی است و سری گوشی های گلکسی زد فلیپ 
و گلکســی زد فولد را در این بخش روانه بازار کرده اســت. با این وجود 
کمپانی های دیگری مثل گوگل و وان پلاس هم در سال 2023 محصولات 
تاشو خود را به بازار عرضه کردند و به طور رسمی نبرد این دسته محصولات 
را کلید زدند. با وجود این که به نظر می رسد روند اعلام شده در سال 2023 
هم ادامه خواهد یافت، به نظر می رسد »هوش مصنوعی مولد« را باید تم 
اصلی محصولات سال 2024 دانست.تراشه سازان مهم دنیای موبایل اعم 
از مدیاتک و کوالکام هر دو با جدیت مشغول تعبیه قابلیت های گسترده 
هوش مصنوعی مولد در چیپســت های جدیدشان هستند و قصد دارند 

گوشی بعدی شما را با قابلیت های ریز و درشت AI بروز کنند. هر دو تراشه 
دایمنسیتی ۹300 و اسنپدراگون 8 نسل 3 قادرند با استفاده از استیبل 
دیفیوژن تصویر ناتمام شما را در کسری از ثانیه تکمیل کنند. همچنین 
پرچمدار تراشه های کوالکام دستیار هوشمند مبتنی بر هوش مصنوعی 
را هــم در اختیار کاربران قرار داده و امکان ویرایش تصویر یا صدا تنها با 
استفاده از فرامین صوتی را نیز ارائه می کند.بسیاری از گوشی های پرچمدار 
 8 Snapdragon هیجان انگیز که سال 2024 رونمایی می شوند به تراشه
Gen. 3 مجهز خواهند بود. بنابراین استفاده از قابلیت های هوش مصنوعی 
مولد حداقل چیزی است که از این گوشی ها انتظار می رود. در عین حال 
بدون شک هریک از گوشی سازان مطرح دنیا در سال 2024 سورپرایزهایی 
را برای علاقمندانشان در نظر گرفته و محصولات جدید خود را با برخی 

ویژگی های جذاب رونمایی خواهند کرد.

مایکروســافت برای دسترســی کاربران به 
ویژگی های پیشرفته هوش مصنوعی کوپایلوت 
پرو را با هزینه اشتراک ماهانه 20دلار ارائه کرد.

به نقل از انگجت، یکســال پیش شــرکت 
مایکروســافت  بینگ چت مبتنی بر چت جی 
پی تی را راه انــدازی کرد )که اکنون به تازگی 
کوپایلوت نامیده می شــود(. اکنون این شرکت 
کوپایلــوت پرو را با اشــتراک ماهیانه 20 دلار 

عرضه کرده است.
ایــن نســخه کوپایلوت به کاربــران امکان 
دسترســی به چــت جی پی تــی و همچنین 
دسترسی به کوپایلوت در برنامه های مایکروسافت 
3۶5 و سایر ویژگی های جدید را می دهد. علاوه 
بر این، برنامه های کوپایلوت او اس و اندروید پس 
از عرضه محدود در ماه گذشته، اکنون برای همه 

در دسترس هستند.
مایکروسافت همچنین Copilot GPTکوپایلوت 
جی پی تــی را معرفی کرد، یک ویژگی جدید 
که به شــما امــکان می دهد کوپایلــوت را در 
مورد موضوعات خاصی مانند »تناســب اندام، 
مســافرت، آشپزی و موارد دیگر« تغییر دهید. 
همچنیــن کاربران کوپایلوت پرو می توانند در 
نهایت کوپایلوت جی پی تی خود را ایجاد کنند.

بعد از معرفی هوش مصنوعی مولد مانند چت 
جی پی تی، که حاصل همکاری مایکروسافت 
با شــرکت اپن ای آی است، فناوری های بزرگ 
به شــدت برای ادغام هوش مصنوعی مولد در 

خدمات خود سرمایه گذاری کرده اند.
اشــتراک کوپایلوت پرو همچنین به شــما 
امــکان ایجاد تصویــر با هــوش مصنوعی را 
 می دهــد کــه ســریع تر بــوده و کیفیــت 
تصویر بالاتــری را با قالب بندی افقی اختیاری 

ارائه می دهد.
مایکروســافت اعــلام کــرده کوپایلــوت 
بــا  اکنــون   3۶5 مایکروســافت بــرای 
یمیــوم«  پر ینــس  بیز « ی  ک ها شــترا  ا
و »بیزینس استاندارد« در دسترس شرکت های 

کوچک است.

معرفی نسخه پیشرفته هوش 
مصنوعی مایکروسافت
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